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DSIIY U GERIYI 

Po povratku iz Londona delegacija 
DSHV na svečanom dočeku u „Bun
jevačkom kolu" dala je izjavu za naš 
list. Predsjednik Bela Tonković : 
,,Krenulose sa mrtve točke." Magi
star I van Poljaković: ,,Ova konferen
cija je prekretnica od koje ovisi da li 
će republike Srbija i Crna Gora biti 
dio Europe ili od nje izolirani na dulji 
period, a čije bi posljedice u tom 
slučaju bile pogubne za sve nas." A 
gospodin Josip Gabrić: ,,Našu demo
kratsku opciju londonska Konferen
cija je za nas na najljepši način samo 
još jednom potvrdila i učvrstila u 

našem uvjerenju da na tom putu mo
ramo istrajati." 

ornovnnn mlADEž or11v 
Pred oko 500 nazočnih 17. 

kolovoza u Velikoj dvorani 
„Bunj~vačkog kola" održana je 
Osnivačka skupština 1\,lladeži 
DSHV. Za predsjednika Mla
deži stra nke izabran je gospo
din Stipan Stantić. 

DSIJV, kao predstavnik 
llrvata u Vojvodini, đobj~ je po
ztv da sJuđelujeu nMtaYkn lon
donske Konterencije 16. i L 7. 
rojna u Genevi u sJdopn komi• 
sije o etničldm zajednicama i 
manjinama. Ih;vate u Vojvodini 
predstuvljnt će u GenevJ gosp. 
mr. ]Jela 'fonkovJć, predsjednik 
DSilV, I mr. Ivan Poljakovićt 
član l'redsjeđništva. R.adno Predsj edništvo osnivačke 

skupš tine 

Osnovno geslo Mladeži je: 
,,Naše bojište je okrugli stol" 

str. 10-11 

Kertu.-Bačka Palanka~ via London stt, 3 
Dol/i divlj~ istjerali pitotne str. 5 
Dokumenti Londonske konferencije str. 6, 7„ 8 
Vratit ću se str. 1 Z 

• HoćeftW li izaći iz začara11og kraljei,stva: ka.da? 
str.13 

• Oduprijeti se ,nobilizaciji i progonu str. 14- 1 S 
• Bunjevac po narttclžbiru~ str. 18 
• Zar se ne mote bo 'e? str. 19 
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DODJElA 
•• AnTUŠOYE 
0AGRADe•• 

Prošle godine Institut ·•rvan J\.nt uno
vić" u Subotici uz pon1oć darovatelja, koji 

za sada želi ostati nepoznat, ustanovio je 
"Antušovu nagradu". Ona se dodjeljuje 

ustanovan1a i mladim pojedincin1a za pod
sticaj u radu na kulturnom, znanstvenom, 

uo1jetničkon1 i društvenon1 području da 
tako pon1ažu u očuvanju nacionalne sa
mobitnosti Ilrvata-Bunjevaca u Bačkoj. 

Ove godine, po odluci kon1isije, nagra

da je dodijeljena na sljedeći način: 
Prvu nagradu u iznosu od 1000 DEM 

dobio je izdavnčki fond Instituta „I van An
tunović" za pon1oć u objavljivanju „Zbor

nika" br. 2. 
Drugu nagradu u iznosu od 750 DEM 

dobio je pjesnik, pisac i publicist Vojislav 
Sekelj iz Subotice za svoj književni i kultur

ni rad. 
Drugu nagradu u iznosu od 750 DEM 

dobio je Zvonin1ir Sudarević za svoj sni 
mateljski rad radi čuvanja dokun1entacije 
o našin1 svečanostima, priredban1a i dru

gin1 događajima. 
Na književnoj večeri, 13. kolovoza 

1992. u Katoličkom krugu u okviru prired

be „Dani kruha i riječi" vlč. Andrija Anišić 
je u in1c kon1isije čestitao nagradenin1a i 

predao in1 nagrade. 
Svima nagradenin1a čestitamo i želin10 

n1nogo uspjeha u tom korisnon1 i plen1eni
tom radu za dobro našeg naroda. 

B.G. 

XXVI 
fflEĐU0AROD0A 

SfflOTRA rOll(lORA U 
ZAGREBU 

Prije održavanja ove tradicionalne n1a
nifestacije, dana 21. srpnja 1992. godine, 
KUD „Dunjevačko kolo" krenulo je na 
put, kako bi na poziv općine Crikvenica 

prihvatilo gostovanje na I-Irvatskon1 pri

n1orju. 
Uz svesrdnu pomoć Ivana Balaževića, 

akaden1skog slikara, koji živi i radi u No
von1 Vinodolskom, inače člana Likovne 
sekcije našeg Društva, upriličeni su kon
certi u Crikvenici, Novom Vinodolskon1 i 

Selcu, dana 22.-25. srpnja, 1992. godine. 
Dramsko-recitatorska i folklorna sku

pina uz pratnju tamburaškog orkestra na 
opće zadovoljstvo naših domaćina prezen

tirala je knjigu Vojislava Sekcija "RIČ FA
LI" i nastupila sa bunjevačkim narodnin1 

igrama bačkih I-Irvata. 

VIJESTI 

Uz po ko.1u suzu koja se skotrljnla niz 
lica naših don1aćina, društvo je krenulo put 

Z1_1greba. 
Na licin,a naše djece ogledcla se radost 

i zadovoljstvo. Za njih je ovaj pul značio 
zabavu, ali to je bio prilog očuvanja naše 
kulturne tradicije, naših narodnih običaja i 

našeg identiteta. 
U takvo111 raspoloženju stigavši u glavni 

grad I Irvatske, naše Društvo je sud jelova

Jo na trad icionalnoj SMOIBI FOLKO
RA. Na Trgu bana Jelačića pozdravili smo 
sve prisutne pjesn1on1 Podvikuje bunje
vačka vila i spleton1 bunjevačkih igara. U 

nedjelju 26. srpnaj naše Društvo je sa dru
gim suctionicin1a iz Ilrvatske i inozen1stva 
sudjeJovalo u n1ilnohodu kroz ulice Zagre
ba i uz buran pljesak n1noštva promatrača 
stiglo na glavni trg, na Trg bana Jelačića. 

Na prijen1u kod gradonačelnika grada Za
greba,gospodina Borisa Duzančića, razn1i

jenjeni su pokloni, kao zahvala za 

sudjelovanje, gdje je naše Društvo Kon
certnoj direkciji n1edunarodne smotre fol

klora i gradu Zngrebu poklonilo 
un1jctničke slike naših članova Likovne 
sekcije, gospođice Cecilije Milanković i go

spoclina Stipana Šabića. 
Uvečc nan1 je bio upriličen nastup u 

staron1 djelu Zagreba na Gradecu gdje 

smo uz bunjevačke igre i lr.raljičke pjesn1e 
punini srcen1 zahvahli svin1 gradanima gra

da Zagreba. 
Ana Pešut. 

YRAĆARJE 
ODUZETE IEffllJE 

Pri vraćanju oduzete zen1lje bivšin1 vla

snicin1a u smislu zakona o načinu i uslovi
n1a priznavanja prava i vraćanju zen1lj1šla 
koJe je prešlo u društvenu svojinu po osno
vu poljoprivrednog zemljišnog fonda i 
konfiskacijon, zbog ne1zvršenih obavezn iz 

obaveznog 01 kupa poljoprivrednih proiz
voda (Sl. gl. R.S. br. 18/91 ), gradani su 

iznosili sledećc problen1e: 
1. Neke poljoprivredne organizacije od

bijaju vratiti zen1ljište ili dati nadoknadu 
odnosno zakupninu za isto, vlasnicima koji 

su dobili rešenje o vraćanju zen1lje posle 

15.05.1992. god. 
PITJ\.NJE: Da li su pojoprivrednice or

ganizacije obavezne da vrate zen1ljište ili 
plate zakupninu za isto, ukoliko su oni 
zasadili odnosno zascjali to zan1ljište? 

2. Oni podnosioci zahteva koji nisu na 

vren1e dobili rešenje o vraćanju zen1lje 
zbog toga što organi koji vode postupak 
(Sud ili komisija za vraćanje zemlje ) nisu 
na vren1e rešili zahtev, što znači bez svoje 
nisu n1ogli ući u posed, nisu u ravnoprav
non1 položaju sa onin1a kojin1a je to omo

gućeno. 
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PlT /\.NJE: Kako obeštetiti ovu katego

riju podnosioca zahteva? 
3. (a) Prema dosadašnjim zapažanjima, 

rešenjcn1 o vraćanju zen1lje, predaja u po
sed uslovljena je u roku od 15 dana od 
dana pravosnažnosti rešenja što smatramo 

da je u redu. 
(b) Kod nekih rešenja o vraćanju zem

lje, predaja u posed se ustovljava na 15 
dana od skidanja roda, što dovodi do ne

ravnopravnosti građana, jer građani iz 
tačke 3a su u mogućnosti da ostvare pri
bod u tekućoj godini dok građani iz tačke 

3b to ne n1ogu. 
(c) Kod nekih rešenja o vraćanju zen1-

lje, novi vlasnici se upućuju na nagodbu sa 

poljoprivrednim organizacijan,a kao dosa
dašnjim korisnicima zemljišta, čime se daje 
mogućnost ucenjivanja novih vlasnika. 

PITANJE: D a li se ovo 01ože regulisati 

jednoobrazno? 
4. In1a oduzetog zemljišta bez ikakvog 

rešenja u vreme otkupa (obaveznog). Isto 

zemljište takode je u neto u poljoprivredni 

zemljišni fond. K omisija za vraćanje zen1-
lje kao i sud to ne uzimaju u postupak jer 
o tome nema dokumentacije. 

PITANJE: Na koji način se ovaj prob

lem n1ože rcšiti? 
Ovu predstavku je podneo savez selja

ka, a kao odborničko pitanje skupštine 

opštine Subotice postavio je predsjednik 
kluba DSI--IV-a, gospodin Petar Skendero-
vić. Savez seljaka 

BRIGA O PRAYlfflA 
mAnJ1nA 

U Vojvodini se i dalje krše ljudska pra

va, a nije prestalo ni etničko či_šćenje po
dručja na kojin1 žive 1-Irvati i Mađari. 

N.f.}jnoviji primjer su zbivanja u selu Kuku
jcvci u Srijen1u, gdje su Hrvati i dalje 

izloženi nasilju, pa su zato prisiljeni iselja
vati se. To je rečeno u ponedeljak 14. 

rujna, u sjedištu Demokratskog saveza 
I-Irvata V ojvodine u Subotici, gdje je bo
ravila zajednička delegacija savjetnika bri

tanske i njemačke an1basade iz Beograda. 
Članovi Predsjedništva stranke vojvodan

sldh llrvata J\.ntun Skenderović, mr. !van 
Poljaković i Petar Skenderović gostima su 

govorili i o stavovima koje DSl{V zastupa 
na londonskoj Konferenciji. 

Britanski i njen1ački diplomati upozna
ti su i sa potezin1a koje su beogradske 

vlasti napravile od 1918. godine do danas, 
sa ciljeo1 izmjene etničke slike Vojvodine, 
odnosno, protjerivanja svih nesrpskih na
roda i naseljavanja te pokrajine isključivo 

Srbima. B.K. 
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Izbjeglice i „izbj eglice": 

-DOSll DIYlJI. ISTJERnll PITOfflE 
Nedavno su uhapšeni Ostoja Si

btnčić i Rade ćakmak, organizatori 
progona Hrvata i Madara izHrtkova
ca. Hapšenje je uslijedilo nakon što je 
mješovita delegacija Srba sta ro!-jede
laca i (preostalih) Hrvata bila na raz
govoru u Ministarstvu pravde. 

I taman je narod - i nesrpski, a 
bogami i srpski odahnuo, kad se 
sručila nova elementarna nepogoda: 
naime, naveliko se priča kako je iz 
vlade Radornana Božovića razaslat 
dopis predsjednicima općina sjever
ne Bačke sa zahtjevom da se popišu 
prazne kuće i stanovi da bi se u njih 
naselite izbeglice iz Bosne, navodno 
samo preko zime. 

Tu se same od sebe nameću neka
dašnje riječi „srpske majke" Brane 
Crnčevića - da, parafraziram: ,,Niko 
neće moći (ni smeti) da odbije veli ko
dušnu ponudu da smesti i zbrine izbe
gli narod." To uvelike podsjeća na 
onu legendarnu akciju sakupljnja zaj
ma za preporod Srbije, kada su TV 
novinari svakodnevno prepadali rad
nike po tvorničkim halama - sve im 
gurajući mikrofon pod nos uz čuvena 
pitaz:ije „Jeste li upisali zajam za Srbi
ju?" 

Prije godinu dana, na samom 
početku rata, Vuk Drašković je ujed
nom intervjuu rekao kako se sve veći 
priliv izbjeglica od strane srbijanskih 
vlasti opisuje gotovo sa orgazmičnim 

zadovoljstvom,,, .. a desiće se"- rekao 
je D rašković - ,.da će radost i solidar-

nost kod naroda brzo splasnuti, sa
mim tim što je kriza sve veća, - a u 
mnogim beogradskim školama nisu 
se mogl i upisati ni vukovci, jer su im 
mesta zauzele izbeglice". 

Jedan oc.l većih valova izbeglica 
došao je iz zapadne Slavonije. Sa te
levizije su potom najureni novinari 
koji su - poput Vlade Mereša, tvrdili 
da se iz zapadne Slavonije nije nitko 
morao seli ti, ali je taj narod pokrenut 
jer su im obećanc kuće u Baranj i 

v 

(gdje ih je uostalom i sam Rade Cak-
mak, tadašnji komandant TO zapad
ne Slavonije smjcsLio preko 6000), i 
Srijemu gdje su potom najurili Hrva
te i Madare koji su ih primili, solida
rišući se sa nj ihovim i zbjeg ličkim 

patnjama. 
I nema tog novopečenog „vlasni

ka" bivše hrvatske kuće koji ni trep
nuvši neće slagati ravno u novinarski 
mikrofo n kako je „tamo ostavio vi lu 
s' bazenom, i dve - tri prodavnice ili 
kafane". Naravno, ostaje nejasno ka
ko je onda dotični bio ugrožen, kad 
mu je dozvoljeno posjedovati toliko 
bogatstvo. Istina je međutim, da onaj 
koji je svoj im radom s tekao imovinu, 
nikad neće prista ti da otme tuđe- i tu 
su svi ljudi isti, bez obzira kojem na
rodu pripadaju. Ako se samo analizi
ra tko od mještana hrvatskih sela u 
Srijemu o tima tude kuće i is tjeruje 
svoje dojučeraš nje komšije, onda je 
o tprilike jasno i tkose u njih useljava. 

MAĐARI U YOJVODI0I 
Položaj Mađara u Vojvodini nije Jak, ali za njih nije rješenje masovno 

iseljavanje, budući da oni koji odlaze tako još više o težavaju položaj Mada ri
ma koji os taju u Vojvodini - izjavio je mađarski predsjednik Arpnd Gene 
1.a novosad~ki lisl na madar~kom jeziku „Magyar szo". Gospodi n Gene 
također je rekao da ososbno dobro poznaje sve okolnosti u kojima se 
trenutno nalaze vojvođanski Mađari. 

O tom pitanju „Magyar szou" je govorio i madarski 1ninis tar vanjskih 
po\lova Geza Jesenski. On je rekao da europ~ki proma t arači uskoror 
treh::tju doć i u Vojvodinu, gdje će biti duže vrijeme stacionirani, kako bi 
kontroli rali poštivanje manj inski prava na tim prostorimn. Madnrski mini
sta r je podsjetio i da je Ministarstvo vanjskih poslova u Bud impešti nedavno 
oštro osudilo najave srpske kolonizacije dije lova Vojvodine u kojima pre
težno žive Mađari. 

Kad se pogleda sa zemlJopisne točke, onda 
je jasno da se i smještaj „izbcglica ·· provodi 
planski: naime, najprije Je najveći prihvatni 
centar bio Bač- polom su izbjeglicesmijcltane 
po Srijemu, koji je sada već gotovo sasvim et
nički očišćen. Sada je na redu sjeverna Bačka. 
Simpomatično je jedno: sve je više kuća u koje 
„ nt1vraćaju " susjedi kol onoziran i nakon 
prošlog rata, koji vodeći sobom nekog od svojih 
„rodaka" iz Bosne ili Hrvatske kao diskretno 
pit,iju je li kuća na prodaju. Ukoliko domaćin 
odlučno ustvrdi da nije, onda mu se onako, 
susjedski, preporuči da se iseli dok je vrijeme, 
„jer će svi Hrvali morati ili u Hrvatsku, ili u 
Dunav". Naravno, izgoresmo od želje da vidi
mo kak-ve će to blagodeti nastati u Srbiji sa 
izgonom nesrpskom življa. Godinama su tvrdili 
da nas (Srbiju op. aut.) iskorišćavaju Slovenija 
i Hrvatska, a sad, kad s~o se otresi i tog balasta, 
nitko živ ne zna što reći čime smo to sad boga
tiji. 

Slično je i sa situacijom na „os lobođenim" 

teritorijima: dok odabrani sloj dobro živi, na
rod je uglavnom upućen na racionalizacije sva
ke vrste .. ,Oslobodeni" Vukovar još uvijek nije 
postao „veliko gradilište·· kako se 10 obećavalo, 

a kako reče dr. Dragan Veselinov još u veljači 
- ,,Pa zar vam nije jasno da Miloševiću nije 
potreban narod, nego samo teri torije!" 

Narod, čini se, u svakom slučaju služi samo 
za potkusurivanje. Kako kaže stara narodna 
izreka - Narod je dobar samo za rat i za stati
stiku. U međuvremenu je negativna pojava.
Neina čovjeka koga ne obuzme duboka tuga 
kada na ulicama naših gradova sretne čovjeka 
čiji je život stao u kartonsku kutiju i ćebe ispod 
miške. Praznim očima gledaju one koji hitaju 
svojoj kući. Rodaci ih ne pozivaju, sve drage 
stvari ostale su tamo preko rijeke. Ne postoji 
čovjek koji ne bi pomogao tim stradalnicima. 
čak i usprkos onima koji patnju sopstvenog 
naroda debelo iskorištavaju. 

Vesna Kljajić 

novi č1nnov1 
PREDSJEDnlšTYn 

Za nove članove Predsjed ništva 
kooptirani su Stipan Stantić novoiza
brani predsjednik Mladeži i Petar 
Skenderov ić. Predsjedništvo sada 
umjesto 13 broji 15 članova. Za vršio
ca dužnosti tajnika Stranke do prvog 
zasjedanja Vijeća DSHV zadužen je 
gospodin Petar Skenderović a dosa
dašnji tajnik gospodin Ju lije Skende
rov ić je predložen od s trane 
Predsjedništva da se bavi djelatnošću 
iz oblasti prosvjete koju je do sada 
vodio ali nije bio za to posebno za-
dužen. B.K. 
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ffllR rn TEfflIE 
U Centru kraljice Elizabete druge u 

britanskoj prijcstonici od 26. do 28. kolo
voza održana je londonska konf ercncija o 
Jugoslaviji. O značaju koji svjetska javnost 
pridaje Konferenciji i o zainteresiranosti 
da se 01ir na ovin1 našin1 prostorin1a uspo
stavi kako bi se on uredio na način koji bi 
on1ogućio trajni suživot pod ovin1 naši111 
sve nervoznijim i za život sve oskudnijin1 
nebom, svjedoči da su u njoj sudjelovali 
predstavnici iz 31 zen1lje, uključujući svih 
šest bivših jugoslavenskih republika. Prak
tički bio je predstavljen cijeli svijet. Pred
sjedavajući i kopredsjedavajući bili su 

britanski pren1ijer John Major i generalni 
sekretar UN Duthros Galli. 

N a Konferenciju su došli predstavnici 
Organizncije islao1ske konferencije, a bio 
je zastupljenj Japan. 

Pored zvaničnog rada i zasjedanja na 
londonsku Konferenciju bili su, kao gosti 
pozvani predstavnici manjina sa teritorija 
bivše Jugoslavije: Mađari , Albanci , Musli
n1ani iz Sandžaka i Ilrvati iz Vojvodine. 
Istodobno održan je i alternativni skup 
„Mir na Balkanu" na kon1c su sudjclovaJi 
predstavnici oporbenih stranaka. 

SR Jugoslaviju, iako zvanično na 
n1edunarodnoj sceni nepriznatu, vodila je 
federalna delegacija na čelu s predsjedni-

, 
kon1 Dobricon1 Cosićem i pren1ijerom Mi-

lanom Panićen1. 
Delegaciju DSIIV-a zastupali su pred

sjednik stranke n1r. Bela 'fonković, mr. 
I van Poljaković i gospodin Josip Gabrić. 

Na Konferenciji su usvojena četiri do
kun1enta, a podijeljeni su i dadatni doku
menti koji su na neki način izvodi iz 
usvojenih dokumenata. ,,Glas ravnice", 
in1ajući u vidu njihov značaj u ovom broju 
donosi u cjelosti pomenute dokun1ente. 

POSEBRE ODlUl(E lORDORSl(E l(OnrERERCIJE 
1. Postupajući pren1a principima posta

vljeni1n u relevantnin1 dokumentin1a Kon
ferencije sve strane Konferencije forn1alno 
prihvaćaju i slažu se da surađuju u vclikon1 
broju akcija. 

Prestanak nasilja 
2. Sveobuhvatan ciljjedjelotvoran i tra

jan prekid ratnih djelatnosti u čitavoj 
bivšoj SRFJ i to posebno u nosni i Hercc
govini kako bi se olakšalo pregovaranje o 
trajnom političkon1 rješenju. To zahtijeva 
hitnu akciju koja uključuje: 

-skoro uklanjanje blokada oko naselja 

i gradova 
- međunarodni nadzor teškog nao-

y • 

ruzanJa 
-dovođenje svih snaga, uključujući ne

regularne, pod središnju kontrolu 
- obuzdavanje direktne ili indirektne 

vojne pomoći san1ozvanim vladama i 
unutršnjih komponenti susjednih država 

- postupna redukcija naoružanja u po
dručju pod medunarodnin1 nadzoroo1. 

3. Sudionoci su se dogovorili o n1jeran1a 
na izgradnji povjerenja koje uključuju: 

- obavijest U N o svim n1inobacačima i 
teškon1 naoružanju kroz 96 sati kao čin 
koji prethodi odstupanju o<.I anganžan1a u 
sukobu, što će biti prva točka u pregovori

ma 
- zabrana vojnih letova 
- brzo uspostavljanje vrućih linija iz-

n1edu lokalnih zapovjednika i štabova 
-poboljšanje kontakata putem posjeda 

radi uspostavljanja veze 
- indetifikacija štabova i zapovjednika 

svih oružanih jedinica, uključujući para
vojne. 

4. Uz to, na Konferenciji se složila da se 
zatraži od Glavnog tajnika UN da Vijeću 
sigurnosti preporuči hitne sporazume radi: 

- postavljanja pron1atrača na bosan
ska/srpske i bosansko/crnogorske granice 

- razmjcštavanja pron1atača u Dosni 
radi nadgledanja teškog naoru1..anja. 

5. Daljnc mjere nc1 izgradnji povjerenja, 
koje će se bavili vojnin1 pokrclin1a, ogra
ničavanjen1 naoružanja i verifikacijom bit

no će se ispitati. 

J-I unJanitarna pitanja 
6. Do-predsjcdavnjući je dogovor io 

progra1n djelovanja sa stranan1a sukoba. 

On uključuje: 
Djelotvornu isporuku humanitarne po

n1oći 

I ) Puna suradnja u isporuci hun1anitar
ne pomoći cestan1a kroz Bi! I , sa sljedećim 
specifičnim koracin1a: 

- progresivnn razvoj misija radi pomoći 

i cestovnih konvoja iz l lrvatske i Srbije i 
Crne Gore u područja Bosne kojinla j e 

pon1oć potrebna 

- prioritet popravljanju ceste j željez
ničkog puta izn1edu Ploča, Mostara i Sara

Jeva 
- strane trebaju odrediti lokalne pred

stavnike s kojin1a se n1ogu načiniti spora
zun1 i o misijama pomoći i cestovnim 
konvojioJa 

- prihvaćanje medunarodnib proma-

trača i sporazumi u svezi s njima. 
II) D a strane pokažu au toritet nad ne

disciplinirnnin1 elen1entima u svojin1 po

dručjima 

I zbjeglice 
III) progresivno vraćanje izbjeglica u 

svoje domove i odgovaranje na potrebe 
koje su indentificirali UN. 

R aspuštanje zarobljeničkih logora 
IV) B ezuvjetno i jednostrano oslo

bađanje pod međunarodnim nadzorom 
svih zarobljenih civila, i zatvaranje zaro
bljeničkih logora bez odlaganja. 

• 
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V) Da strane preuzn1u odgovornost za 
sigurnost i 7„1štitu onih koji su sve do njiho
v:, oslobadanja pod n1eđunarodnim nad
zoron1. 

VI) Da se n1eđunarodnoj zajednici do
pusti od1nah pristup radi praćenja po- · 
ležaja onih koji se nalaze u zarobljeništvu. 

VII) do oslobađanja i povratka kući 
zarobljenih, hitna akcija od stntnc hu1na
nitarnih organizacija radi ispitivanja pri
vremenih opcija. 

Područja sigurnosti 
VIII) Daljnje ispitivanje opcija 

uključujući neutralne zone s ciljcn1 sigur
nih područja. 

Međunarodna akcija 
7. Radi unapređivanja ovih ciljeva sve 

vlade, i n1edunarodne organizacije će: 
-surađivati u potpunosti s Glavnin1 taj

nikon, UN pružajući mu infonnacije radi 
sprovodcnja R ezolucije UN 771. 

- osigurati poštivanje od strane svih 
osoba njihovih obaveza u skladu s 
n1edunarodni1n humanitarnim pravon1 

LONDONSl<A l(ONFERENCIJA 

- poduzeti sve n1oguće legalne akcije 
radi pozivnnja na odgovornost onih koji su 
odgovorni za počin_iavanje i naredivanje 
grubih kršenja ženevskih konvencija 

- izrada popisa vericifiranih kršenja 
n1eđunarodnog hun1anitarnog prava 

- postaviti pron1rnrčkc misije koje će 
sazvati KESS na područja bivše SFRJ i 
susjednih zen1alja 

- ne razn,atrati po111oć na obnovi 
srpske ekonon1ije prije nego li Srbija ispuni 
zahtjeve ove Konferencije 

- osigurati sredstva za: 
- prolaz i znšt itu hun1anitarnih konvoja 

na zahtjev UN 
- kontrola i nadzor teškog naoružanja 

u Bili pod okriljen1 UN. 
Sankcije 
9. Nadležne vlade su se suglasile da će: 
-sprovodi ti dogovoreni plan radi osigu-

ravanja rigorozne prin1jene sankcija 
- pojačati sankcije na Dunavu, u skladu 

sa gledišten1 da obalne države in,aju na
dležnost i obavezu da to čine 
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- pružiti praktične savjete, ljudsku sna
gu i oprc111u kako bi se susjedni1u država
n1 a pon1oglo da rigorozno pojačaju 
sankcije 

- doprinijeti stručnjacima koji će savje
tovati o prin1jcni sankcija u susjednim 
državan1a, a koji će sudjelovati u proma
tračkin1 misijan1a koje će biti ustanovljene 
u susjednio1 državama radi osiguravanja 
pune prin1jene sankcija 

- zatražiti od Vijeća sigurnosti da: 
- poduzme neophodne mjere da se 

pooštri primjena sankcija u Jadranu; 
- spriječi ilegalni transfer financijske 

imovine u Srbiju i Crnu Goru; i 
- elin1inira skretanje roba u tranzitu. 
Strane konferencije su zatražile od EZ

a i KESS-a da pruže i koordiniraju svu 
praktičnu neophodnu pon1oć svim susjed
nin1 zen1ljama. 

DOl(UfflE0T O SRBIJI I CR0OJ GORI 
Pozdravljan10 činjenicu da su se svi su

dionici na Konferenciji usuglasili sa Izja
vom o Bosni i I-lercegovini. Svi sudionici 
n1oraju ispuniti obaveze na koje su pristali. 
Posebno, Srbija i Crna Gora suočene su s 
jasni1n izborom. Pod uzet će slijedeće: 

- prestali intervenirati preko svojih gra
nica s Bosnom i llrvatskon1; 

- na najbolji nači n kako n1ogu, obuzdati 
bosanske Srbe da ne oduzimaju teritorij 
silom i ne istjeruju mjesno stanovništvo; 

- obnoviti u potpunosti građanska i 
ustavna prava građanima K osova i Vojvo
dine, kao što moraju osigurali građanska 
prava građanima Sandžaka; 

-upotrijebiti svoj utjecaj kod bosanskih 
Srba da bi se postiglo zatvaranje konccn-

tracionih logora, da se štuju obaveze po 
n1edunarodnorn hun1anitarnom pravu, 

~ 

posebno Zcnevska konvencija, te da se 
dozvoli povratak izbjeglica njihovin1 do
n1ovin1a. Bosanski flravati i Musli111ani 
obećali su poduzeti slično; 

- pol puno štovati relevantne rezolucije 
Vijeća sigurnosti Ujedinjenih naroda; 

- izjaviti da oni u potpunosti poštuju 
cjelovitost sal1ašnjib granica; 

- ja1nčiti prava etničkin1 i nacionalnin1 
zajednican1a i n1anjinama unutar granica 
Srbije i Crne Gore u skladu sa Poveljom 
UN, KESS-a i nacrta konferencije EZ o 
Jugoslaviji; 

- raditi na norn1alizaciji situacije u 
1-lrvatskoj, radi sprovođenja V aoccovog 

plana i na ton1e da Srbi u·Krajini prihvate 
specijalni status, kako je predviđeno u na
crt u konvencije Konferencije EZ o Jugo
slaviji 

- poštivati sve relevantne n1eđunarod
ne ugovore i sporazume; 

Ukoliko, kao što se predlaže u Pa
nićevon1 nedavnon1 pisn1u predsjedniku 
Vijeća sigurnosti UN, Srbija i Crna Gora 
nan1jeravaju ispuniti, kako na riječi, tako i 
na djelu ove obaveze, oni će vratiti štovanu 
poziciju u n1edunarnoj zajednici. Ako to 
ne učine, Vijeće sigurnosti će biti pozvana 
prin1ijeniti oštre sankcije koje će voditi ka 
njihivoj međunarodnoj izolaciji. 

fflEDU0ARODnA l<OnrERE0CIJA o 
-BIYSOJ JUGOSlAYIJI 

1.Međunarodna konferencija o bivšoj 
Jugoslaviji i dalje će trajati dok se ne posti
gne konačno rješenje problema bivše Ju
goslavij e. Ona će se nadovezati na posao 
što ga je već obavila Konferencija EZ-a o 
Jugoslaviji, posebice na već donesene do
kun1en te, i rukovodit će se odredbama iz
jave o načelima oko koje je danas 
postignu to suglasje. Stalni su predsjedava
telj bit će poglavar države/vlade Predsjed
ništva Europske zajednice i Glavni tajnik 

U jedinjenih naroda. Konferenciju će po
novno sazvati na plenarnu sjednicu Stalni 
supredsjedatelj na preporuku Supredsje
datelja Koordioacionog odbora. 

KOOilDIN/\CIONI ODBOR 
2. Osnovat će se Koordinacioni odbor 

visoke rnzine. Supredsjedatelj će bit i pred
stavnik Glavnog tajnika UN i predstavnik 
Predsjedništva Europske zajednice. Od
bor će okupiti predstavnike Trojke Europ
ske zajednice, Trojke KESS-a, a pet stalnih 

članova Vijeća sigurnosti UN, te jednog 
predstavnika OIC-a, jednog predstavnika 
iz susjednih država i Lorda Carringtona. 
Odbor će se sastajati na zahtjev Sepredsje
datelja u svrhu rukovođenja radon1 Kon
ferencije i koordiniranja rada Odbora sa 
srodnin1 radon1 u drugim organizacijama. 

URED SUPREDSJEDA TELlA 
3. Supredsjedatelj Koordinacionog od

bora pomagat će Predsjedatelj Radnih 
grupa (usp. dolje). Oni će raditi u okviru 
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stalnog zasjedanja pri uredu Ujedinjenih 
naroda u žencvi. Supredsjedatelj će 
usn1jcrava1i Radne grupe i priprcn1ati 
osnovu z.1 opće rješenje i pripadne n1jcrc. 
Oni će se po potrebi sresti i s prcdstavnici
n1a iz bivše Jugoslavije koji će prisustvovati 
sastancin1a bez prethodnih uvjeta. 

4. Trajno će z.1sjedati šest Radnih gru

pa pri uredu UN u ženevi: 
(a) Radna grupa za Dil-I. Zadaća je ove 

grupe radili na obustavljanju neprijatel
jstava i na ustavnom rješenju u l3ilI. 

(b) Radna grupa za humanitarna pitan
ja. Zadaća je ove grupe raditi na svin1 
aspektima hun1anitarne pon1oći. 

(c) Radna grupa za nacionalne skupine 
i n1anjine. Zadaća je ove grupe preporučiti 

inicijative za rješavanje etničkih pitanja u 
bivšoj Jugoslaviji. Osnovat će se posebna 

LONDONSKA KONFERENCIJA 

grupa za bivšu /\u tonon1nu pokrajinu Ko
sovo. 

(d) Radna grupa za pi tanja sukcesij e. 
Zadaća je ove grupe rješavati pitanja suk
cesije proistekla iz nastanka novih država 
na teritoriju bivše Jugoslavije. 

(e) Radna grupa za gospodarska pitan
ja. Zadaća j e ove grupe bavi ti se gospodar
skin1 pitanj in1c1 proizišlim iz nastanka 
novih država na teritorij u bivše J ugostavi

je. 
(f) R adna grupa za izgradnju sustava 

sigurnosti i za 111jcre verifikacije. Zadaće se 
ove grupe sastoje u rnzvij anju n1jcra za 
stvaranje povjerenja, tin1e što se te mjere 
odnose na vojna kretanja, te prijenosa i 
ograničenja naoru žanja, kao i mjere 
praćenja i provjere. 
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/\ltl3ITRAŽNJ\ KOMISIJA 
5. Konferencija će tražiti nastavljenu 

pon1oć Arbitržne kon1isijc. 
SEKRET ARIJA T 
6. Pri uredu UN u ženevi osnovat će se 

n1ali sekretarijat pod rukovodstvom 
Izvršnog direktora u kojem će radili oso
blje iz Ujedinjenih naroda i iz Europske 
zajednice. 

TROŠKOVI 
7. Sudionici Konferencije suglasni su 

snositi troškove vezane za prin1jenu ovog 
akcionog programa i za osnivanje Sekreta
rijata u skladu sa skalon1 doprinosa po
d I ož ne odobrenju K oordinacionog 
odbora. 

nncnT SPORAIUfflA o nosni 

SPORAZUM O llOSNI 

Sudionici londonske Konferencije 
o bivšoj Socijalističkoj Federativnoj 
R epublici Jugoslaviji osuđuju nasta
vak sile u Bosni i Hercegovini i po
kušaj ima da se o svoje teritoriji 
upotrebom sile. Protjerivanje m civil
nih zajednica iz njihovih domova ka
ko bi se promijenio etnički karakter 
nekih područja osuđuje se kao nehu
mano. Pozdravljaju prihwaćanje re
zolucije 771 od Vijeća sigurnosti 
Ujedinjenih Naroda i drugih Rezolu
cija Vijeća sigurnosti, i Rezolucije 
Komisije o ljudskim pravima pri Uje
dinjenim Narodima o s tatusu ljud
s kih prava na teritoriju bivše 
Jugoslavije. Provest će sakupljanje 
dokaznih informacija o kršenju inter
nacionalnog humanitarnog pava koje 
će se predočiti Ujedinjenim Narodi
ma. Potvrđuju da oni koji čine ili na
red u ju da se vrše teška kršenja 
ženecske konvencije osobno su od
govorni za ta kršenja. 

Političko rješenje u Bosni i Herce
govini mora osigurati sljedeće: 

a) potpun i trajan prekid neprija
teljs tva i svake sile i repres ij e , 
uključujući izgon stanovništva; 

b) priznavanje Bosne i Hercegovi
ne od strane bivših jugoslavenskih re
publika; 

c) poštivanje integriteta posto
jećih granica, ukoliko se ne promije
ne obostranim sporazumom; 

d) garancija prava osobama koje 
pripadaju nacionalnim zajednicama 
u skladu s Pove ljom Ujedinjenih Na
roda o odredbama KESS-a; 

e) pravedni i adekvatni dogovori 
koji se odnose na ljude silom protje
rane iz svojih domova uključujući nji
hovo pravo na povratak 1 

kompenzaciju za njihove gubitke; 
t) demokratske i legalne strukture 

koje na odgovarajući način štite prava 
svih u Bosni i Hcrcegovi ni, 
uključujući nacionalne zajedn ice i 
manjine; 

g) garancija o neintervcniranju 
vanjskih vojnih snaga bilo da su to 
organizirane jedinice ili neregularna 
vojska, osim u slučaju koji je pred
viđen u dotičnoj Rezoluciji vijeća 
Ujedinjenih Naroda; 

h) poštivanje svih međunarodnih 
sporazuma i dogovora; 

i) ponovna uspostava trgovinskih i 
ostalih veza sa susjednim državama. 

Potrebno je sada poduzeti dalje 
hitne korake kako bi se postigao spo
razum, sudionici londonske Konfe
rencije apcliraj u na sve s tra ne da 
odmah i bezuvjetno počnu s pregovo
rima o budućem konstitucionom do
govoru u okviru Konferencije. Sve 
sukobljene strane moraju sudjelovati 
u tim pregovorima s iskrenom željom 
da se osigura mir i poštuju svi interesi 
drugih s trana. 

U pregovorima se trebaju postići 
slj edeći dogovori: 

a) stvaran i trajan prekid sukoba u 
Republici, te povratak teritorija zau
zetih silom; 

b) prekid svakog vanjskog mi
ješanja u sadašnji sukob, ljudskom ili 
materijalnom podrškom; 

c) okupljanje teškog naoružanja 
pod međunarodni nazor; 

d) demilitarizacija velikih gradova 
i njihovo nadgledanje od s trane 
mudunarodnih promatrača; 

e) uspostava izbjegličkih centara i 
centara za pomoć državljanima Bo
sne i Herccgovine koji su izgubili svo
je domove ili su protjerani iz njih, sve 
dok povratak ne bude moguć 

t) proširenje humanitarne pomoći 

na sva područja Bosne i Hercegovine 
gdje je ona potrebna uz suradnju su
dionika na terenu; 

g) uspostava međunarodnih snaga 
za održanje mira od s trane Vijeća 
Ujedinjenih Naroda pod okriljem 
Ujedinjenih Naroda kako bi se pošti
vao prekid vatre, nadzirali vojni po
kreti i uspostavile druge mjere 
kojima bi se vratilo povjrenje. 

ako i kada strane postignu spora
zum na ovoj bazi, internacionalna za
jednica će im se pridružiti u glavnom 
programu obnove kako bi se podmi
rile humanitarne potrebe i obnovila 
ekonomska djelatnost. 
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DOKUMENT KOJI MILOŠEVIĆ NIJE HTIO POTPISATI 

REPUBlll<A IIRVATSl<A I SAVEZOA REPUBlll<A 
JUGOSlAVIJA 

trenutačni i djelotvorni prekid neprijatel
jstva i ukloniti posljedice rala u Republici Hra 
vatskoj i u Republici Baosni i Hercegovini 
zaključile su sljedeće 

Sporazum 
I. Jugoslavenska armija i sve postrojbe pod 

kontrolom i utjecajem vlasti SR Jugoslavije 
(Srbije i Crne Gore) odmah će se (najkasnije u 
roku od 48 sati po potpisivanju ovog sporazu
nrn) povući iz svih područja Republike Hrvat
ske u kojima su još uvijek prisutne, posebice iz 
područja južno od Dubrovnika. Obje su sestra -

ne sporazumjele da recipročno demilitariziraju 
Prevlaku i susjedna otočja Crne Gore. 

2. Ovim dokumentom SR Jugoslavija priz
naje Republiku Hrvatsku unuu1r njenih 
medunarodno prizna1ih granica. 

3. Republika Hrvatska priznat će SR Jugo
slaviju čim SR Jugoslavija bude priznata od 
zemalja Europske zajednice. 

4. Republika Hrvat:.ka pristaje odmah otvo
riti n1edunarodnc komunikacije i uspostaviti 
telekominikacije izmedu dvije zem lje i s Euro
pom. 

5. Nacionalnim manjinama - Hrvatima u 
SR Jugoslaviji i Srbima u Republici I Irvatskoj 
- osigurat će se sva prava u skladu s meduna
rodnim konvencijama. 

6. Obje zemlje potpisnice obavezuju se 
učiniti sve u svojoj moći da odmah obustave 
neprijateljstva u cilju da se u Bosni i Hercego
vini što prije stvore preduvjeti za iznalaženje 
političkog rješenja. 

DOČEI( DElEGACIJE U •• nunJEVIIČl(Offl l(01u·· 
' 

Podružnica DSHV-a u Subotici, cijeneći 
zn11čaj londonske Konferencije, le njene povi
jesne odrednice za budući život i suživot za 
vojvodanske 1-Irvate na ovim prostorima upri 
ličila je svečani doček članovima delegacije u 

subotu 29. kolovoza u prostorijama KUD 
,,Bunjevačko kolo". 

Nešto prije 22 sata kada su se pojavili pred
sjednik Ilela Tonković, mr. !van Poljakovlć i 
gospodin Josip Gabrlć, članovi londonske de
legacije, dvorištem društva prolomio se pljesak 
preko s totinu nazočnih. Poslije kraćeg pojedi
načnog pozdravljanja de legacija, umorna od 
napornog puta, pris utne je u spontanom i 
opuštenom razgovoru upoznala sa nekim detal
jima rada Konferencije, te o njihovim brojnim 
susretima kao i o dojmovima koje su ponijeli iz 
Londona. Tako je, između ostalog, rečeno da 
ih je pozdravila kraljica Elizabeta 11, a da njiho
vo sudjelovanje na Konferenciji znači krunu 
dos;idašnjeg rada i demokratskog opredjeljenja 
Stranke za civizirano rješenje naših problema, 
a za koje se OSI IV zalaže od samoga osnutka. 
Opći dojam i ocjena rada našeg sudjelovanja na 
Konferenciji je zadovoljavajući. Ne samo da 

smo dobili jednaki tretman sa ostalim delegaci
jama, nego smo na neki način dobili i poseban 
„tre tman ". lako samo našesudjelovanje na 
konferenciji olicijelno niJc bilo dovedeno u pi
ta nje, bilo je raznih trzavica i smetnji da li ćemo 

zvanič111 poziv dobiti. Nekome je očito bilo u 
interesu da se tamo ne pojavimo. No, mi smo 
tamo zvanično pozvani, plodovi našcgn rada i 
zalaganja počinju sazrijevati, Svijet je uvidio 
našu demokratsku opciju, za jedan civilizirani 
način rješavanja nagomilanih problema. Mi se 
nismo oprijcdelili za teror, doslovice možemo 
sa ponosom reći, da nikome ni jedan prozor 
nismo razbili, niti riječju pretili. Geslo nam je 
bilo, ono što tražimo za sebe zah tijevamo i za 
druge jer 10 je put ka slobodi zajedničkog 
življenja. Ali neka gospoda ovdje ne samo da 
sataniziraju djelove naše stranke nego naš poziv 
za dijalog nailazi na primi tivnu ignoraciju i me
dijsku blokadu, a što izaziva dodatnu i nepo
trebnu tenziju i to na prostorima gdje smo 
stoljećima gradili i stvarali život i zajcdn ici sa 
drugim. 

Na put smo pošli sa uvjerenjem: da jednom 
dostignuta prava, a koja proisteču iz prirodnog 

prava na pojeidnačno i kolektivno bitisanje ne 
mogu u civiliziranom hodu ljudskog roda ničim 
biti umanjivana niti sputavana, već samo 
uvećavana. A ta prava nalazimo da se u većoj 
mjeri mogu konkretizirati kroz naš zahtjev za 
kulturnom autonomijom, Jer, praktički mi 
ništa posebno od ikoga ne tražimo što kroz 
vlastiti rad ne ostvarujemo. Taj naš zahtijev i 
stav naišao je na puno razumijevanje i podršku 
mnogih delegacija, sa kojima smo se imali pri
like susresti, primjerice delegacija USD-a je 
eksplicite podr1,ala da se Vojvodini i Kosovu 
priznaju već ona autonomna prava koja su već 
jednom imali. Naš dojam je da je delegacija SR 
Jugoslavije djelovala nesironizirano a po malo 
i zbunjeno. Izrečeno je ovo u dužem razgovoru 
sa londonskom delegacijom na svečanom 
dočeku u ,.Bunjevačkom kolu ". 

Tročlnna delegacija iznela je u razgovoru i 
neprijatnu ,,epizodu" koju su imali prilikom 
povrntka u Jugoslaviju. Na carini pri ulasku u 
zen11ju nas je dočekala i više od j ednog sata 
zadržala protivdiverzants ka politička policija. 
Pregledali s u nam auto sa s lužbenim psom, 
nas pretresli, a neke londonske dokumente 

~ 

fotokopiraJi. Zalos no je da delegacija nacio-
nal ne manjine sa j ednog takvog s kupa i na taj 

način pri ulas ku u svoju zen1lj u bude dočeka
na. No sve to govori o „demokratičnosti" vla
dajuće p artij e, i o pro klamiran im 
gradans kin1 pravin1a. Ali ovaj naš doček, 
ublažio je le neprijatnos ti. Mada je situacija 
na granici bila više nego mučna 

Na kraju razgovora svi su zamoljeni da sa 
nekoliko riječi za Glas Ravnice sažmu sud i 
dojmove sa konferencije: predsjednik Bela 
Tonković: Krenulo se sa mnve točke. Magistar 
!van poljaković: Ova konferencija je prekretni
ca, od koje zavisi da li će republike Srbija i Crna 
Gora biti dio Europe, ili od nje izolovaoe na 
duži period, a čije bi posljedice u tom slučaju 
bilepogubne za sve nas. Gospodin Josip Ga
brić: Našu demokratsku opciju Londonska 
konferencija je za nas najljepši mogući način 
samo još jednom potvrdila i učvrdtila u našem 
uvjerenju da na tom putu moramo istrajati. 

Pripremio V.S: 
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OSNIVAČKA SKUPŠTINA MLADEŽI 

BOJIŠTE JE Ol<RUGll STOl 
U prepunoj velikoj dvorani KUD-a 

„Bunjevačko kolo", pod zas tavom 
DSHV-a i Eu ropske zaj cd nice, 
17.8.1992. održana je osnivačka 
skupština Mladeži DSHV-a. 

Nakon što je horski, iz svih grla , 
otpjevana pjesma koja će vjerojatno 
postati himna Mladeži - ,,Ne dirajte 
mi ravnicu", pred više od 500 na
zočnih mladih osnivača i gostiju, 
skupštinu je otvorio g. Geza Romić, 
predsjednik inicijativnog odbora. U 
uvodnom izlaganju je, između osta
log, istakao: ,,Mladež DSHV je poli
tička organizacija i toga se nećemo 
libiti kazati, ali smo isto tako i 
udruženje koje će njegovati i gajiti 
tradicije Bunjevaca, Šokaca i os talih 
Hrvata uz puno poštivanje kulturnih , 
vjerskih i nacionalnih tradicija svih 
naroda koji žive na prosto ru Vojvo
dine. Naše geslo je : "Što tražimo za 
sebe priznajemo i drugima." 

Zatim se ukratno osvrnuo na ak
tualnu političku situ aciju na ovim 
prostorima, sa posebnim osvrtom na 
položaj hrvatske manjine: ,,Osobito 
je mučna situacija što pogađa pripad
nike hrvatske manjine, a to je da se 
prvi put u povijesti na lazimo odvoje
ni od svog matičnog naroda i to odvo-

Beograda izvode razularene grupe 
ekstrc1nis ta. Sjcti1no se Novog Slam
kamena, Hrtkovaca, Kukujcvaca, ... 
Pored svih ovih nemilih događaja voj-

ni obveznici hrvatske nacionalnos ti 
su bili mobilizirani u rat protiv vlas ti
tog naroda, iako je to protivno svim 
međunarodnim konvencijama o rat

nom pravu." 
Svoje izlaganje završio je riječima: 

„Naša bo rba je demokracija, a bojište 
okrugl i stol." 

PIJMO JRYEZROJ YlRDI 
Predlažem da sa ove Skupštine pošaljemo pismo sljedeće 

sadržine: ,,Mi, mladi Hrvati iz Vojvodine, ne želimo sudjelovati 
ni u kakvom ratu, a osobito ne protivu svoga naroda. Zahtje
vamo od predsjednika Vlade, gospodina Panića koji je ujedno 
i ministar obrane, da se uvede civilno služenje vojnog roka, što 
je inače praksa u civiliziranim zemljama Zapada." 

Predlažem da se ovo pismo uputi g.Paniću, lordu Carringto
nu i Jacquesu Delorsu. 

jeni va trenom linijom. Druga teška 
zbilja je da se na prostorima Vojvodi
ne odvija čišćenje sela i naselja na
stanjenih hrvatskim pučanstvom koje 
uz prešutno odobravanje režima iz 

Osobito burno bio je pozdravljen 
mr.Be la Tonković , predsj ednik 
DSHV-a, koji je mlade pozdravio 
ispred predsjedništva DSHV-a. U 
svom govoru je ista kao da je stvaranje 

Mladeži želja stranke još od njenog 
osnutka, a o Mladeži je rekao da je to: 
,,Organiiacija koja će na program
skim zasadama DSHV-a osvjcžavati 

pokret mladalačkim idejama i pole
tom, vaša kuća u kojoj će biti kako vi 
hoćete." Na kraju svog govora 
pročitao je pjesmu Augusta Šenoe 
,,Budi svoj". 

Skup su također pozdravili pred
stavnici političk ih stranaka: g.Stipan 
S ti pić ispred LSV, g. Prcdrag Za
gorčić ispred Demokratske omladine 
(mladih Demokrata stranke), g. Ga
bor Kudlik ispred DZVM i g. Gabor 
Kudlik Z o lan is pred podmlatka 
DZVM, te g. Gustav Blumić u ime 
Kluba mladih Narodne radikalne 
stranke; kao i predstavnik katoljčke 
crkve vlč Andrija Kopilović. Nazočni 
su bili i mladi iz Saveza Hrva ta u 
Mađarskoj. 

Svoje stavove o položaju mladih 
Hrvata u Vojvodini i akualnim za
daćama MDSHV u vidu referata u 
vidu referata iznijeli su Tomislav Žig
manov, Igor Rotim, Željko Vidako
vić Hadnad, nakon čega je o tvorena 
diskusija. 

Na prijedlog Krešimira Tonkovića 
skupština je odlučila da uputi pismo 
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g. Paniću, Jordu Carringtonu i Jaque
su DeJorsu sJjcdećc sadržine: 

„Mi, mladi Hrvali iz Vojvodine, ne 
želimo sudjelovali ni u kakvom ralu a 
osobi to ne protivu svog naroda. 
Zahljevamo od predsjednika vlade, 
gospodina Panića koji je ujedno i mi
nistar obrane, da se uvede civilno 
služenje vojnog roka, što je inače 
praksa u civiliziranim i demokrat
skim državama Zapada." 

zatim je skupština Mladeži DSHV, 
na osnovu statuta DSHV, donijela 
pravilnik o organizaciji i radu Mla
deži DSHV. Izabrana je predsjed
ništvo od trinaest članova i 
predsjednik g. Stipan Stantić. Onje u 
svom govoru, kojim se zahvalio na 
ukazanom povjerenju i rekao: 

„Zahvaljujem na povjerenju koje 
ste mi izborom ukazali. Koliko ova 
funkcija predstavlja čas t dovoljno go
vori samo vrijeme u kojemu je biti 
mlad osobito teško. To se vidi na po
li tičkom i gospodarskom, ali i drugim 
polj ima. Povijesni trenutak u kojem 
počinje naš rad je poguban za sve a 
osobi to za nas mlade. Ovo je vrijcn1e 
tzv. vojnih vježbi u kojima se mladi 
prisilno tjeraju pucati po vlastitom 

narodu. Vrše se etnička čišćenja, na 
teri to riju bivše SFRJ naročito u Sri
jemu što pogađa nas mlade Hrvate. 
Sa žalošću mogu da konstantirati da 
ovdje večeras upravo zbog ovoga ni
smo svi, jer je jedan dio Hrvata iz 
Srijema pod pri tiskom napustio svoja 
ognjišta, a jedan dio, da bi izbjegao 
mobilizaciju, sam pobjegao. U go-

" MLADEZ DSHV 

spodarskom smislu ovo je vrijeme 
preživljavanja, a nikako normalne 
ekonomske egzistencije. Danas mla-

di čovjek umjesto napredovanja u 
službi strijepi hoće li se moći zaposli
ti, a ako se zaposli neće li izgubili svoj 
posao, ili ako je student na koji način 
će uspjeti završiti fakullet, jer obitelj 
više nije u mogućnosLi finansira ti stu
dij. 

Imajući sve to u vidu ja kao pred-

sjednik, a i san10 Predsjedništvo po
kušat ćemo djelovati razumno i prim
jereno vremenu u kontekstu našeg 
demokratskog opredjeljenja na smi
rivanju napetosti, a glede budućnosti 
na izgradnj i jednoga novog društve
nog uređenja koje će biti povoljnije 
za sve mlade, a osobito nas mlade 
Hrvate. Iako smo po broju u Vojvo-

1 1 

dini iza Srba i Madara, a ispred Ru
munja, Slovaka i Rusina, nemamo 
svojih kulturnih, prosvjetnih, zna-

stvenih niti bilo kojih drugih institu
cija. 

Cilj nam je u ovom vremenu orga
nizirano se oduprijeti protuzakonitoj 
mobilizaciji i progonsLvima, a u mir
nodopskon1 vremenu posvetiti se 
ku!Lurnom, znastvenom, sportskom 
ali i drugim poljima rada gdje god 
mladi čovjek može doprinijeti bolj it
ku. 

Stoga u svoje osobno ime i u ime 
Predsjedništva obećajem da ćemo 
djelovati u duhu parlamentarnih 
načela demokracije naših aktivnosti. 

V 

Zelja nam je da objedinimo interese 
mladih Hrvata ali i drugih mladih 
ovoga prostora na svim razinama 
drušLvcnoga djelovanja: političkom, 
kulturnom, gospodatskom, nacional
nom, socijalnom ... 

Još jednom se zahvaljujem na iz
boru i u svoje ime i u ime Predsjed
ništva. Hvala" 

Kada je na kraju skupa mr.Bela 
Tonković priopćio da je DSHV poz
van sudjelovati na londoskoj Konfe
renciji o Jugoslaviji, cijela dvorana je 
na tu vijest reagirala ovacijama idu
gotrajni1n pljeskom. 

Nakon dva sata od poče tka , 

skupština je završila rad pjevanjem 
hrvatske himne „Lijepa naša domovi
no", poslije čega je uslijedilo veselje i 
zabava do duboko u noć 

T. ž. 
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Haranja, 18. srpnja ·92, Čujcn, otvara
nje vrata. Dud1111 ·c. Soba prilično topla. 
Još se osjećH dini od potpaljivanja vatre u 
štcdnJak. Slika se bistri. N isnn1 kod kuće 
u svon1 krevetu. Struje nen1a. flczcrvist 
san1. Spavan1 na nosilin1n koja su tik do 
zida pod prozoron1. Lijeno podiže,n 
svoje nažuljeno tijelo. N ije isto spavati do
n1a na jogiju ili na voj ničkon1 nosilu za 
ranjenikn. M atori se probudio rano, 
kao i obično, te potpalio vatru. On je tih. 
N iko1n ništa ne kaže, ali i ne sluša nikoga. 
Za njega ovaj rat nepostoji. Po inerciji je 
došao u rezervu, po inerciji obavlja i svo
je dužnosti. Ne n1ješa se u politiku. Nit
kom ne proturiječi , osin1 ako je osobno 
ugrožen. A toga, hvala Dogu, in1a dosta od 
strane onih koji ne znaju radi čega su 
ovdje. U glavnon1, n1iran četrdesetogo
dišnjak, pepeljasta sijede kose. Kad je 
dobre volje, podloži vatru, da potjera 
hladnoću iz dvije sobe, u kojin1a sn10 
spavali. Protrljam oči , a on n1i se, začudo, 
nasn1iješi. I nače se rijetko sinija o.Duboko 
ga pogadala situacija u kojoj se, skupa s 

nan1a, nalazi. 
- Idi popi kafu - reče n1i - onaj blesavi 

M ariška je već skuvo, a čini n:1i se da je 
dežurni ljut. Zbog fiskulture je dobio po 
nosu od kapetana. Čuješ, dolazi prvoklasni 
vodnik da budi vojsku.- Otvaran1 vrata, da 
bi preko predsoblja prešao u drugu sobu, 
koja nam je služila kao trpezarija, kad, 
skoro me sruši prvoklasni upadajući u so

bu. 
- Diž se !- prodere se. 
- Koji ti je moj, da se tako rano uspa-

ničiš? - upitah ga u čudu. 
- Vas bi ustaše poklale ko n1arvu -

zapjeni se vodnik-Svi spavaju ko n1edvidi. 
Razun1in1 da stražar zaspe noću, al naju
tro, to još nisam čita u vojnon1 pravilniku. 
Sva srića što je pukovnik jutros pijan došo 
i nije pri1netijo da stražar spava. Moš n1i
sliti. Uvuko se u bundu, ko krn1ača u sla

ninu.-
- Čekaj, što paničiš. Mobilizacija je 

prošla a uzbune još nen1a. Puki,kažeš, i 

onako nije vidio stražara.-
- Ne da nije vidijo stražara, već ni svoj 

krevet. Svalio se priko n1enc pa kad je 
dunijo, mislijo sam da me napo ustaša boj

nim otrovon1. -
Nazovi vojska se počela buditi. Svako 

budenje je bilo začinjena sočnim voj
ničkim psovkama na račun svega i svačega, 
kao na primjer - ni četnik nas većom gala
mom ne bi budio - ustaše su prave časne 
sestre u usporedbi s oficirima - ko još 
normalan ide na fiskkulturu po ovom mra
zu. U psovkama je naročito, rnislin1 u šare-

OSVRTI 
, 

VRATIT CU SE 
nilu psovki, prcdnjnčio j eclan penzioner. 
On je znao i111c 111c1jke dotičnog, bez obira 
na čin ispuca ti - ... ti n1ajku četničku , 

usta~ku, balističku , kon1unističku , šovini
stičku , socija li stičku , fašističku , koljačku i 
trgovačku.Iz daljeg razgovora , kad se 
prvoklasni n1alo sn1ino, shvatio san1 da nije 
on toliko bijesan na stražara, koliko na 
gazdu, koji se pijan svalio preko njega. 
Nain1c da je stražar bio budan, obavijestio 
bi dežurnog, prvoklasnog vodnika, koji je 
takodcr spavao, da dolazi gazda.Popih ka
vu, doručkovah, te se vratih u sobu. Moj 
posao je vozati gnzdu. Nekad je to vrlo 
dosadno. Odncsen1 ga pred kuću izvjesne 
dan1e, kojoj je n1už na bcntu (prva linija 
fronte) te čekan1 u kolin1a sat, sat i pol. 

Oko podneva dode kurir, Mali, tako 
sn10 ga zvali i reče n1i: - Spren1i se vodiš 
gazdu u obilazak.- Opsovah i Malog i gaz
du. On se san10 nasn1ija šeretski. To je 
inače bila n1oja uobičajena reakcija, jer su 
n1i slijedili sati čekanja u aut u.Pošli s1no u 
obilazak „napuštenih" kuća. Došljaci se 
jagnJili za što bolji krov nad glavom, a voj
ska je bila vrhovna vlast u ton1 zabačenom 
i od Doga zaboravljeno1n dijelu svijeta. 
Jest da su svi bili protivu Njen1ačke, al DM 
su ipak bile svin1a mile i one su odredivale 
stupanj „ ugroženosti". Prišao sam tako 
jednoj kući. Pukija su već čekali u susjed
noj. Onako n1an1uran, otetura do njih. 
Gledan1. Ulazna vrata razvaljena vjerovat
no cjepanicon1 ili kundakon1 M48. Krhoti
ne i iverje leže po pločican1a predsoblja. 
Sjaj pločica govori eta su novijeg datun1a. 
Prolaziln kroz predsoblje, poput tata, pa
zeći gdje gazinJ. Kao da se bojin1 narušiti 
tugu napuštena don1a. Nijen,a tišina bez
nada lebdi oko n1cne. Ta tišina koja je 
ispratila don1aćinc ove kuće, koji su bez 
glasa, očin1a se sporazun1jevaći, bježali s 
rodenog ognjišta, kojeg s toliko truda i 
ljubavi gradili. Za trenutak n1i se učini da 
su prošli kao laste koje bezuspješno lijepe 
blato na ravnu plohu zida. Ulazim u dnev
nu sobu, ili ono što je od nje ostalo. Rake
tirana je. ,,Zolja" je probila zid. Nagoren 
itison. Osn1udeni zidovi. Žbuka i srca svu
da. Razbijeni stol, prevrnut, bez jedne no
ge. Polako, skoro pobožno, nastavih dalje. 
Krhotine krckaju pod vojničkom čizmom. 
Pon1alo n1e stid što ren1etin1 svojim prisu
stvom taj užasni sklad. Obreh se u dječijoj 
sobi. Maleni ležaj, skršen, noževima 
isječen. Stakla, svojin1 oštrim jezicima pri
jete s razbijenog okna. Pogled n1i pada na 
radni stol, za divno čudo, neoštećen. Na 
stolu se nalazi bilježnica iz n1atamatike i 
slika djevojčice od nekih dvanaestak godi
na. Ljupko lice joj uokvirila duga plava 
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kosa, kao rani sliku. Oči , plave, duboke, 
kao dva planinska j ezera, kao da me pitaju: 
„Vojniče, tko će završili n1oj zadatak iz 
n1aten1at ike?" M ahinalno vadin1 naliv-pe
ro iz vojničke bluze i počinjem dovršavati 
započetu zadaću s dvije nepoznate. Prizi
vam u pon1oć sjećanja iz osnovne škole od 

prije 30 godina. Ne uspijevam. Stidim se 
lih prodorno plavih očiju koje n1e netremi
ce pos1natraju. Moj sin bi to sigurno znao, 
čuje1n sebe kako se glasno pravdam. U 
istom trenu tku n1e probode nešto kao sa
n1urajski n,ač; kako bib se osjećao da su 
moja djeca tako žurno n1orala napustiti 
svoju sobu svoju kuću , pa možda i domo
vinu? Nešto me steže. Suze mi potekoše. 
lltio san1 zaurlati od nen1oćnog bijesa. 

Kon1e je skrivilo ovo dijete? Kakvi suto 
ljudi koji dopušta ju da se ovako što čini? A 
tek oni koji to čine? Pogled mi pade na 
čizme vojničke, uniformu, automatsku 
pušku koja se lijeno klati o ran1enu, a u njoj 
trideset vjesnika smrti. Zar i ja pripadam 
toj soldateski, koja je prognala ovo dijete s 
tako divnin1 plavim očima, ne dopustivši 
joj da završi započeti zadatak? 

Dvostruko postiđen, polako nepuštam 
kuću. Ne okrećem se. Plaši me slika bivših 
domaćina, čije zabrinute poglede osjećam 
na potiljku. Vidin1 djevojčicu koja me 
sažaljeva zbog slabog poznavanja mate
matike i kao da čujem njen glas utjehe: 
„Ne plači vojniče. Vratit ću se ja da završim 

zadatak." 
Rukavom bluze brišem suze, duboko 

uzdahnuvši, krenen1 prema gazdi,koji pred 
susjednon1 garažon1 prebira po autodijelo
vin1a. Pogleda me, malo se začudi mojom 
crvenin1 oči1na, frknu i reče:-Šta bre tražiš 
tan10? To je bila ustaška kuća. Vidi kakve 
su ti oči. Sigurno od smrada. Nego pon1ozi 
n1i da nađem prednji blatobran od 

merdže.-
- To ne paše na "lađu". - sada već 

sasvim pribran rekoh. 
- Znan1 - obrecnu se - to je za jednu 

moju poznanicu. Znaš, komšija joj bio 
HDZ-ovac, pa joj rnerdžo ostao.- Nije bilo 
potrebe da tražin1 objašnjenje. Bilo mi je 
jasno zašto je komšija "bio" i kako je 
merdžo "ostao" .A još manje je bilo svrhe 
da objašnjavan1 zašto su mi oči pune suza. 
Njegova vojnička duša koja je naučila 
slušati, primati naredbe bez razmišljanja, 
te da ih tako proslijeduje podređenima, 
nikada ne bi mogla shvatiti, koliko se boli, 
tuge i očaja n1ože vidjeti u očima djeteta u 
nedovršenoj zadaći, u razorenom domu. 

Prolaznik 
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IIOĆEfflO li IZIĆI II IAČARA0OG 
l<RAlJEYSTYA? 

"' ... 
lllTI: l{ADA CEfflO PRICATI YIASTITE BAJl{E? 
„Svi su oni isti. Majku im ... !" Ovako 

obično počinju ili završavaju razgovori 
običnih ljudi koji nJisle da in1 se nije n1i
j~ali u politiku, jer je to nešto nečasno 
( vjerojatno su u pravu), nešto što ne razu
miju, ali sa svima osjećaju i dijele posljedi
ce. Osjećaju da mnogo toga nije kao prije; 
da je novca sve n1anje, da bližnjih više 
nen1a, da počinju mrziti one druge, da se 
na sve polako počinju navikavati. D a li baš 
na sve? 

Znaju i vide da to nije dobro, ali zašto 
ništa ne pokušavaju da spriječe Lo zlo koje 
ih sve više obuzin1a? 

Kod većine naših ljudi (V ojvoda na) nije 
u pitanju patriotizam, kako bi se to na prvi 
pogled dalo protun1ačili (pokazuje to broj 
,,dezertera"), već obična građanska po
slušnost kako bi to rekao jedan stranačald 
prvak. I pak, zašto onda ljudi dopuštaju da 
in'.l drugi, često n1nogo MANJE sposobni i 
VRDEDNI (ne pokazuje li to broj izdaj
stava, ,,nen1ara" i čega sve ne u JNJ\., JA, 
VJ ili kako se već sada zove; ne pokazuju 
li L0 obje Skupštine gdje su norn1alni ljudi 

u 111anjini ... ?) odredu ju način života, pa i 
san1 život? Zar da nan1 o vlastitoj sudbi 
odlučuju preambiciozne senilne kukavice 

koje će, ukoliko prilike budu loše po njih, 
od1nab pron1ijeniti stranu, svoje stavove 
(in1aju li ih uopće), ili pak u krajnjen1 
slučaju pobjeći, prije toga se obezbjedivši 
kao i njihovi prethodnici. Osin1 gradanske 
poslušnosti točno je i to da kod naših ljudi 

postoji i po jedan „policajac u glavi" koji ih 
sputava da trezveno razmišljaju o pojrnu 
vlasti, domovine, rodoljublja. Da nije tako, 

da li bi odvodenje ljudi na klanicu i njihovo 
vraćanje u limenim kovčezima uz otužnu 

limenu glazbu i govorima starješina, koji 
su sve prije nego li iskrena suću t , dojmila 
nas se „ tak normalnim"? Da li bi stvaranje 
„ tehnoloških viškova" predstavljalo nešto 
neumitne? Di li sav šljam društva od dolje 

pa do vrha imao prilike ispliva t i na 
površinu kao (g .... ) nešto i kor istiti se pra
vom jačega (brojnijeg) kao jednom od naj
važnijih metoda za ostvarivanjem zakona? 

Zar je nepopustljivost ŠAČICE DJEDNI 
KA. u svim razgovor ima, pregovorin1a sa 
cijelim svijeton1 i naša nepopustljivost? D a 

li doista i dalje želimo, kao na lutriji, čekati 
strijepeći od svakog poštara, telefonskog 
poziva? Čekati strijepeći od zin1e? Čekati 

nervirajući se pri 10111 u redu za zan1jenu 
„starih" (sjećan10 li se uopće svih prijašnjih 
i kada su koje bile u opticaju i koliko su 
vrijedile ... ) novčanica. Čekati i nervirali se 
u redu za bonovc i benzin. Ili, koliko sutra, 
čeka t i plašeći se od svakog neoznatog lica, 
jer ncn,a onih koji su za to plaćeni u posto
jećin1 državan1a svijeta, da te brani. Čekati 
i trzali se na svaki nepoznat i šum. Nije li in1 
10 i cilj? Stvoriti državu poslušnika u kojoj 
nitko nije siguran, a oni koji se drukčije 

krste, pričaju ili pišu unaprijed postaju su
višni i liferuju se 111obilizacijon1 (pogibcljnin1 
akcija111a „č išćenja oslobodenih teritori
ja''), prebjcgavanjcn1 ili ubojstvin1a i pro

gonstvima. Ne podsjećaju li ova vren1ena 
na ona iz Ilitlerove dobi? 

Zar snio doista toliko nen1oćni da doz
voljava n10 cla nan1 se puten1 n1as medija 
oku pira i ono po če111u se čovjek razlikuje 
od životinje - razbor i svijest? Zar nam je 
susjed odjednon1 postao neprijatelj, jer 
drukčije n1isli; jer vidi da ljudi u čijim je 
rukanu1 subda sviju nas čine zlodjela i 
pljačke kroz forn1u nekakvih, na brzinu 

donijetib „zakona" i „ustava"? Što nan1 se 
još treba dogoditi pa da pošaljen10 pred
sjednika, vlnst i don1ovinu tan10 odakle i 

potiču? Koliko još laži, obn1ana i zvjersta
va treban10 čuti, pročitmi, vidjeti ili osobno 
doživjeti pa da si postavimo pitanje: ,,Tko 
je, za sve što nas je snašlo, kriv?" 

Slobodan Milošević je zlikovac. Taj čov
jek je okupirao V~jvodinu da bi je sustavno 
opljačkao. Prin1jera je n111oštvo da ne bi stali 
ni u cijeli „Glas", ali što znaži podatak da se 
iz saveznih robnih rezervi za Beograd cx:lvaja 
33%!, za V ojvodinu 9%!!!, a za ostatak fe
deracije 58% ulja, šećera i brašna, nego li 

centralizaciju? Taj čovjek je zlikovac i stoga 
što je svojin1 grubinJ, totalitamin1 stavovin1a 

gumuo ljude u rat i sada je prL<;iljen popuštati 
tako što će se uz njegov blagoslov po treći 
puta u ovon1 stoljeću nasilno pron1ijeniti et
nička struktura stanovništva u Vojvcx:lini. 

Taj čovjek, po (svom) ustavu ima pravo ra
spustiti republičku Skupštinu kao da je to 
njegovovla<;ništvo. Taj čovjek govori kako ne 
n1ože ostaviti na cjedilu svoj narcx:I van „gra
nica" otadžbine, a ctn o svon1 narodu u n1atici 
ne vodi računa pokazuje podatak dokle nas 
je dovela politika koju vodi. Slobodana Mi

loševića bi vjerojatno 1nnugi upoznali san10 
kada bi ga mogli vidjeti u blatnon1 rovu, 

prokislog i pro111rzlog uz kon1andu nekog 
pijanog kapetana a da oko njega padaju 
drugovi ne znan10 ni od koga ni zašto. Taj 
čovjek je zlikovac i stoga što je obn1anuo 
ljude puten1 okupiranih n1edija, uzurpira
nih ili uplašenih poslušnika i sproveo svoju 
privatnu politiku koju nitko u svijetu ne 
želi čuti Qedan narod - jedna država). 

Treba li uopće ovom zlikovcu toliko pro
stora kada on ni o kome ne vodi računa 
(pitani se što bi n1u preporučili mnogobrojni 
ratni invalidi koji su gurnuti ispod razine so
cijntne ugroženosti, n kojima je tako vatreno 

zborio o napaćenosti?) Treba,jer ćese i tako 
u budućnosti i111e Slobcx:lana Miloševića na 
satovin1a povijesti spon1injati uz in1e Adolfa 
I-litlera. Što prije postanemo svjesni da nas 
taj zlikovac koji isljuču je svako različito 

mišljenje tjera sve skupa u propast to bolje. 
Tada ćen10 izići iz začarane kraljevine (de
spot ije) i moći ćen10 gospcx:linu Paniću ili 
nekon, drugom gospodinu objasniti što je 
V ojvodina. 

Možda to i neće biti potrebno njin1a ob
jašnjavati,jcr će valjda nekome postati jasno 
da je bogatstvo Vojvodine u njenoj šaroliko
sti, dn ona nikada dobrovoljno nije ušta u 

sastav Srbije i da srbijanska nikada nije bila! 

Sve do tada DANI će nan1 i dalje biti bljutavi 
i L5punjeni nisk.in1 pobudama i najlošijim 
namJerama. 

Stoga nen1ojn10 prihvatiti njihove zakone 
(obavezna uporaba ćirilice u školstvu, popi
sivanje imovine tko zna zašto ... ), njihove me

tode ostvarivanja vlasti (pravo jačega), 
njihova zaplašivanja ustašama, iredentisti
n1a, separatistin1a, fundamentalisti111a, izdaj
nicin1a, dezerterirna (in1a li ovome kraja), 
nego pamet u glavu i više povjerenja u prvog 

susjeda. Prisjetimo se priča naših starih, nji
hovih pjesama, njihove tolerancije spram 

drugoga i ideja za jednu već zaboravljenu 
bajku u našim će se glavan1a već stvoriti. A 
tada pustimo da nan1 vladaju oni koji nas 
neće plašili, koji nas neće proganjati zbog 
drugačijeg mišljenja, koji nas neće tjerati u 

rat i zbog kojih se u svijetu nećemo n1orati 
stidjeti reći da sn10 iz Vojvodine. 

Osigurajn10 političku smn Slobodana 
Miloševića već na sljedećim izborin1a, jer 
se on za naš život ne brine. 

Zlatko Romić 
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ODUPRIJETI SE 
fflOBlllIACIJI I 

PROGORSTYlfflA 
• Članom može postati svaki građanin Vojvodine između 18 i 35 godina 
• Od intenziteta rada samih klubova ovisi i mogućnost što će sve članovi n1oći postići ili naučiti, 
a od čega bi mogli imati i praktične koristi kasnije 
• Mi smo protiv amnestije, jer se pod njim podrazumijeva i određena krivnja, a mi se tako ne 

. , 
osJecamo 

Naš sugovornik u ovom broju je 
Stipan Stantić, prvi predsjednik 
·MDSHV-a. Ovaj mladi čovjek 
rođenje 31. kolovoza 1962. godine 
u Dur<linu. Diplomirao je na Pri
rodoslovna-matematičkom fakul
tetu u Z agrebu na odje lu 
geografije. Zaposlen je kao na
stavnik zemljopisa u Osnovnoj 
školi „Ivan Milutinović" u Suboti
ci. Član je DSHV-a od njegova 

osnutka. 
„G las ravnice": " Gospodine 

Stantiću , otkuda inicijativa za 
osnutkom Mladeži?" 

Stipan Stantić : ,,Još u ožujku 
mjesecu ove godine mladi članovi 
DSHV-a su na Balatonu u okviru 
jedne radne grupe odlučili osnova
ti organizaciju koja će okupljati 
mlade ljude hrvatske narodnosti. 
Cilj im je bio stvoriti organizaciju 
koja će pored političkog djelovan
ja, omugućiti mladim Hrva tima uv
jete za njihovu angažiranost u 
onim okvirima koja se i naravno 
tiču njihovih sfera interesiranja." 

„Glas ravnice": ,,Koji su ciljevi 

MDSHV-a?" 
Stipan Stantić :,,Glavni cilj ovog 

trenutka je organizirano se odu
prijeti mobilizaciji i progonstvima 
koja se isto tako organizirano i uz 
tolerantan odnos svih struktura 

vlasti, vrši po Vojvodini i Lo u onim 
mjestima gdje nesrpska stanov
noštvo čini većinu. Na žalost, to je 
danas najveći problem, budući da 
se pod pojmom tzv. ,,vojnih vežbi" 
mladi ljudi prisilno odvode u nešto 
što, u ogromnoj većini, ni u kom 
slučaju ne žele. Istina dolaskom 
gospodina Panića na čelo Vlade i 
na mjesto ministra obrane situaci
ja se unekoliko promijenila i ta na 
bolje, ali "obveznici" i dalje dobi
vaju pozive za ,,vežbe". A strah i 
nepovjerenje uz stalnu ratnu psi
hozu stvaraju kod ljudi otpor. Tko 
se jednom opeče, taj i na hladno 
puše. Pod progonstvima podrazu
mijevamo protjerivanje ljudi iz 
svojih domova, bilo fizičkim sred
stvima, bilo stalnim prijetnjama 
što je i te kako slučaj u Srijemu. 

„G las ravnice": ,,Tko sve može 

postati član mladeži?" 
Stipan Stantić :,,Kao što je Pra

vilnikom predvic.leno članom 
može postati svaki građanin Voj
vodine između 18 i 35 godina. 
Možda je ova granica zanimljiva, 
jer je do sada u bivšoj SSOJ bila 
praksa da čovjek sa navršenih 27 
godina formalno prestaje biti 
mlad. Mislimo da se i preko testa
rosne granice čovjek može 
osjeća ti mladim i da je dobro što se 

u ovakvim organizacijama može I 
iskazati." 

,,Glas ravnice": ,,Da li surac1uje
te ili kanite surađivati sa sličnim 

organizacijama?" 
Stipan Stantić :,,Pošto smo tek 

nedavno osnovani o nekoj ozbiljni
joj suradnji se za sada ne može 
govoriti. Pokušaj da uspostavimo 
suradnju sa muslimanskom omla
dinom iz Sandžaka već postoji. 
Nju su uspostavili članovi inicija
tivnog odbora koji su bili na nedav
noj tribini u Novom Pazaru još 
prije osnu tka Mladeži. U putno je 
spomenuti i suradnju sa Klubom 
mladih radikala u oviru NRS. 
Kontakti su ostvareni i sa Demo
kratskom omladinom, podmlat
kom VMDK, Građanskim 

omladinskim savezom, i Mladim 
reformistima Vojvodine 

(MRAV). 
Za ovo kratko vrijeme, objektiv-

no, nije moglo biti neke ozbiljnije 
suradnje, ali to ne znači da je u 
budućnosti neće biti, jer zastupa
mo tezu da smo za dijalog sa svima 
onima koji su na nj spremni." 

„Glas ravnice": ,,Kakav tretman 
MDSHV ima u odnosu na samu 

Stranku?" 
Stipan Stantić :,,Sama Mladež 

ima široku autonomiju za samo-
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stalno djelovanje. Kao primjer to

n1u može biti pismo upućeno go
spodinu Paniću u kojemu se, kao 
najvažniji zahtjev, traži civilno 
služenje vojnog roka. I sama o rga

nizacija osnivačke skupštine po
tiče od mladih članova DSHV-a. I 

ja sam, primjera radi , već na prvoj 
sjednici Predsjedništva, kao pred

sjednik Mladeži primljen u Pred
sjedništvo stranke sa svim 
ovlastima." 

„Glas ravnice": ,,Daje li samo 

učlanjenje u MDSHV kakve mo-

gućnosli mladim ljudima za stje

canje znanja za koja se inače orga

niziraju t ečajevi, a koji su 

poprilično skupi ili pak, nekakve 
perspektive u budućnosti?" 

Stipan Stantić: ,,Unutar same 
• • • _, V • • 

organ1zac1Je vec su osnovana celln 

kluba. Dakle unutar političkog> 
gospodarskog, ili kluba za marke

ting te kluba za kulturu, prosvjetu 

i spo rt svaki član Mladeži može 

djelovati. Svaki od ovih klubova 

INTERVIEW 

ima svoj progran1 rada, ali pošto su 
klubovi, kao i san1a o rganizacija 
još na početku rada, svaki od čla

nova svojim prijedlozima ili pri
mj edba ma može utjecati na 
progran1 rada, ili na osnutak novih 

sadržaja. Naravno, treba spome
nuti i to da jedan član može biti 

uklj učen u rad više klubova. Stoga, 
želio bih reći da nam je i cilj što 

n1asovnije uključenje naših člano

va u rad nekih od klubova ili pak 
samostalno iniciranje na osnutak 

novih, jer je sigurno da ovi što do 

sada postoje ni izbliza ne zadovolja

vaju interese kreativnih i ambi
cioznih ljudi. 

Dakle, od intenzilcta rada sa

mih klubova ovisi i mogućnost što 

će sve čl anovi moći postići ili 

naučiti , a od čega bi mogli imati i 
prakLičnc koristi kasnije.,, 

,,G las ravnice": ,,Što MDSHV i 

Vi, kao njen predsjednik, kanite 

uči niti da se si tuacija u Vojvodini 
normalizira?" 

15 

Stipan S ta ntić: ,,To što se može. 
Već sam rekao da ćemo se organi
zirano, ali bez upo rabe nasilja, po
ku ša ti o duprij eti n asilnoj 
mobilizaciji ili progonstvima ljudi 

koji nisu po volji onima je pravo 

jačega jedini zakon. Pod koj ima 
podrazumijevam da ćemo hlago

vremeno obavještavati svje tsku 
javnost o zbivanjima u Vojvodini 

kada se to već ne može unutar 
V • V 

same ove, po mnogo cemu JOS ne-
definira ne, države. Ostale mo

gućnosti su, na žalost, male, ali ne 
zbog naših slabosti, nego zbog ne

mogućnosti demokratskog djelo
vanja u ovim uvjetima. " 

V 

„Glas ravnice": ,,Sto mislite o 

amnestiji?" 

Stipan Stantić: ,,U posljednje 

vrijeme puno se govori o amnestiji 
vojnih obveznika. Mi smo protiv 

amnes tije, jer se pod njim podra

zumijeva i određena krivnja, a mi 

se tako ne osjećamo, osobito ne za 
ovaj rat. Tražimo slobodu povrat

ka sviju onih koji su zbog mobili

zacije morali napustiti zemlju, kao 

i da se ti ljudi nesmetana vrale na 

poslove koje su do tada obavljali. 
V 

Sto se krivnje tiče o tome bi morali 

razmišljati oni koji su ovaj rat i 

započeli i gurnuli na tisuće ljudi u 
bijedu, a mi to zasigurno nismo 

uradili. Pod ovim "mi" mislim na 

sve one ljude koj i su ili prebjegli ili 

prisilno sudje lovali u nečemu čega 

se pošten čovjek stidi. Vjerojatno 

će do pokretanja odgovornosti za 

sva režimska-vojna nedjela doći, 

jer se londonska Konferencija na
stavlja i nada m se da će razgovori 

koji budu vodeni ići u tom smjeru. 

Samo, koliko ćemo još boli, neizv

jesnosti i patnje svi skupa morali 

pretrpjeti, a da to mu nismo krivi, 

ostaje da se vidi." 

Z la tko Romić 
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IZ GOSPODARSKE SEKCIJE 

- - -l(Al<O SIJES - A l(Al<O IA0JES ? 
Poljoprivreda je sigurno najstarija 

gospodarska djelatnost u ovim kraje
vin1a. O njoj, kao prizvodnji hrane 
napisane su mnoge studije, održani 
znanstveni skupovi, okrugli stolovi. 
Što se više verbalno pomaže, u njoj 
problema sve više. Nije ovo s l učajno 
poljoprivredno područje. Uvjete koje 

ljudi znaju da se u ovako sušnim go
dinama l ito ne suši, već se vlažnije 
miješa sa sušim, i tako lagcruje. Svi 
odbici po „neutralnin1" ana lizama 
znaju bit i do 25% od predate ko

ličine. 

Iz gore izloženog se vidi da „dug 
nije uvik rđav drug". Pitanje se posta
vlja kako doći do tih povoljnih kredi
ta pošto isti koriste prvo društveni 
kombinati, zem ljoradničke zadruge i 
privatni proizvođači. 

Snabdijevanje poljoprivrede naf
tom je goruće pitanje koje ovi momci 
neće uskoro riješiti. Za jesenju sjetvu 
traktori bi morali ići na banove da 
bude posijano. Ne posije li se jesenas 
kvalitetno i dovoljno žita moglo bi se 
desiti da u žitnici kakva je ova naša, 
ljudi žele kruha. 

mi imamo od Boga dane, mnogi žele 
i sigurno bi ih bolje koristili od nas 
kad bi ih imali. 

U ovako dobrim klimatskim uvje
tima, posmatrano u duljem periodu, 
dođe godina da sve kulture podbace. 
Tako je i ove Gospodnje 1992., prinos 
ži ta, suncokreta i kukuruza značajno 
podbacio. ,,Ne ide jedna nevolja sa
ma", - kaže narod - ,,nade se i druga". 
Ovrli ljudi to malo žita što je rodilo, 
na pojedinim njivama više je koštala 
vršidba n ego što je navršeno,-

v 

većinom prije Petrova. Sto će narod 
kad treba novaca, već žito prodati. 
Ono se osušilo, od njega se i kruh 
peče a cijena se ne zna. Kad se većina 
žita preda onda vlada počne pogađa
nje oko cijene. Svi znamo kako ide 
pogađanje oko cijene kad su i žito i 
novci u istoj ruci. 

Utvrđivanje kvalitete žita je uvijek 
bio problem i to nerješiv. Danas kad 
kopjuteri čuda rade, ovdje kod nas 
nije moguće utvrditi kvalitetu žita na 
vagi prije nego što se ono izmjeri tako 
da čovjek odluči kad vidi šta će dobiti 
za to žito, hoće li predati ili neće. Ne 
prvo se mora predati, pa ćemo nakon 
tjedan dana vidjeti koliko je preda to 
a pošto je čišćenje, sušenje, prijem 
itd. Cijena i novci, za to tek ima vre

mena. 
Posebna pripovjetka je obračun 

rezultata analize dobijene od „neu
tralnih" državnih kuća. Ako je prim
jesa, koju besplatno uzima prerađivač 
a u kojoj je većinom sitnije zrno žita, 
8%, a vlaga 22%, čovjek koji je donio 
žito plaća sušenje primjese koja mu je 
i onako oduzeta.U ovom slučaju za 
troškove sušenja primjesa treba dati 
skoro 17% od ukupne količine žita. 
Troškovi sušenja ži ta u mnogim 
slučajevima koštaju više od troškova 
kombajniranja. Ironija je u tom što 

U vrijeme pisanja ovog članka uve
liko se otkupljuje suncokret, uvcliko 
se uzimaju „neutralni" uzorci. Čiji će 
biti suncoktret ne zna se, tko će ga i 
koliko plati ti isto se ne zna. Očigled
no u ovoj našoj ž.i tnici Europe „što
god zdravo škripi." 

Da netko slučajno ne bi pomislio 
kako ljudi koji proizvode hranu ne
maju drugih nevolja osim ovihspomi
jcnit ćemo još koju. 

Politika poljoprivredne proizvod
nje u ovoj zemlji je zasnovana na re
lativno povoljnim kreditima. Naši 
lj udi ne vole dava ti hipoteku, potpisi
vati mjenice. Oni rade puno za goto
vo i otprilike ovako prođu. 

Tko je jesenas kupio za sijanje žita 
u vrijednosti od 1.000 DM, kad je 
ovro i prcdo žito, isti kredit je sa ka
matama mogao vratili sa 100 maraka. 
Tko je radio puno za gotovo i sijo pod 
pretpostavkom u istoj vrijednosti od 
1.000 DM nije imao kredita i kamata, 
ali kad je predao žico i dobio novce za 
nj ih je mogao kupiti oko 1.000 DM. 
Nije teško izračunati tko je koliko 
zaradio. 

Da problemi u poljoprivredi nisu 
ni prvi ni jedini u ovoj zemlj i mogu 
potvrditi i radnici. Sa plaćom od oko 

60 DM jako je teško dočekati drugu, 
za koju nitko nije-siguran da će je .i 
biti. Mnogim umirovljenicima mje
sečna mirovina nije dovoljna da kupe 
lijekove za taj mjesec pa za hranu ne 
ostaje ništa. Jesen je na pragu, ranijih 
godina zvana zlatna i bogata, a ove 
godine ne izgleda tako. Zima će ubrzo 
a loživa nema, nema se za šta ni kupi-
ti. Ako bude jaka i dugačka uz ovakvU1 
ishranu, snabdjevcnost lijekovima, si
tuaciji u zdravstvu mnogi od nas neće 
uspje ti dočekati proljeće. Ova konsta-
tacija je jako kruta, ali samo nam Bog~ 
može pomoći da ne bude istinita.Ili da 
malo razmislimo - pomozi sam sebi pa 
će ti i Bog pomoći. Josip R. 
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NAPISAO: Matija Poljaković 

,:~::::;;~:;::~::::::~!~!!!~!!~t~~!~:!~~~!~'!!~~~~;~g!!!:':2::::,;:::'.:;:::::;,:'.:::: 
OD POZRfflARIA DO llČl(OG SA0DŽAl<A 

Izvještaj o opisu Ličkog sandžaka sa 
staojen1 oko 1620. godine donosi i poda
tak, da je prije kratkoga vren1ena u Ličkon1 
sandžaku bilo mnogo više življa, ali se otu
da u Podunavlje "preselilo oko 10.000 
duša". A taj živalj, koji se oko 1620. godine 
izlike preselio u Podunavlje, župnik Šin1un 
Matković u Son1boru 1622. godine naziva 
i zapisuje kao Bunjevce. 

To je bila prava seoba Bunjevaca iz 
L ike u Podunavlje kad se u ove kraj eve 
doselilo oko 10.000 duša. 

No, kad i kako su ti Bunjevci iz D aln1a
linske za gore došli u Liku? 

Turci su 1527. godine osvojili Liku i 

Krbavu ne svojim regularnim trupan1a, 
već skoro isključivo svojon1 pon1oćnon1 
vojskon1 n1artolozima. U Liku su Turci 
upali iz Bosne i DaJn1atinske zagorc gdje 
su naši preci bili martolozi. Prema ton1e, 
oni i martolozi iz Bosne i Daln1atinske za 
gore su osvojili L iku i Krbavu. 

Martolozi su i u ratne pohode vodili sa 
sobon1 svoje obitelji, gonili stoku, ponijeli 
pokretnu in1ovinu: Kad su osvojili Liku, 
oni su tu ostali čuvati novoosvojene kraje
ve, oni su bili posada u gradovima i vojnin1 
utvrđenjima. Tada su se naši preci nastanili 
u L ici, bez obira da li su tada već in1ali svoje 
posebno ime Bunjevci ili još ne. 

Još prije preuređenja V ojne krajine 
1577. u I Irvatskoj, Turci su doveli još oko 
5.000 n1ar tologa sa svojin1 porodicanJa, pa 
je vjerojatno ovon1 pr ilikom poveća n broj 
Bunjevaca u Lici. 

Lika je otvorena pren1a D aln1atinskoj 
7.agori, i onda su ljudi održavali vezu sa 
svojom rodbinom koju su napustili i odse
lili se u nove krajeve. Razumljivo je da su 
se n1nogi vraćali u Dalmatinsku zagoru, 
drugi pak iz D almatinske zagore pošli za 

svojima u L iku. A ta seoba iz D c1lmalinske 
za gore u Liku morala j e biti još intenzivnija 
kt1d su se naši urotili s uskocin1a pro tiv 
Tura ka, kad su napali Klis, spalili Ze1nuni
ku. I svijet koji nije sudjelovao u napadu 
na T urke, povlačio se u Liku, bojeći se 
turske odmazde, koje su bile poznate po 

svojoj okrutnosti. T urci su ugnjetavali naš 
živalj i onda kada im je služio kao marto

lozi, a kako su bili okru tni onda kada su 
morali ugušiti urotničke sklonosti svojih 
podanika. A Pozrmanje je na korak L ici, 
takorckuć, u susj edstvu ; ako su u Po-

. 

zrn1anju naše nazvali Dunjevcin1a, kako ne 
bi prinlili 10 in1e i oni naši u L ici, s kojin1a 
su u uskoj rodbinskoj i sudbinskoj vezi. 

Naši preci kao n1artolozi su došli i osvo
jili Liku i Krbavu, a ostali su kao n1nrtolozi 
na tlu Like i Krbave. No, nije sav naš narod 
bio u službi ·ruraka kc10 n1c1rtolozi, nego 
san10 oni sposobni za vojsku. Ostali svijet, 
njihova rodbina i obitelj, živjeli su svoj 
običa n život kao pastiri i seljaci. a kakav in1 
je bio život, ovisilo je od toga kako se pre-
01a nj in1a odnosio lički aga i ostali turski 
dostojanstvenici i vojni kon1andanti. 

Negdje oko 1610. godine beg ličkog 
sandžaka bio je beg Me111ibegović. On je 
zaveo takav zulun1 u L ici da je život postao 
prosio nepodnošljiv. N aš se svijet urotio 
protiv bega i podigao ustanak da se oslo 
bodi 10g teškog zulu111a. 

Begu Men1ibegoviću uspjelo je ugušiti 
ustanak. 

I što je ostalo ovon1e svijetu? Da 
dočeka odn1azdu i još gori zulun1? Ili da 
bježi ispred odn1azde? 

K ad govorin10 o našin1 precin1a, uvijek 
treba da se sjetin10 da su njihovi stalni 
pratioci, dušobr ižnici, savjetnici i vode bili 
franjevci-ujaci. A oni su održavali dobre 
veze s Turcin1a i in1ali svoje san1ostane 

rasijane po n osni i tlercegovini, D aln1atin
skoj zagori. Dili su dobro obavj eštavani i iz 
turskih i iz redova svoje fra njevačke su
braće. 

Z nali su koji je aga u kojen1 sandžaku -
do srca Evrope, do iznad Budin1pešte: Ka
kav j e i kako se odnosi pren1a svojin1 poda
nicin1a. 

Tako su franjevci u Lici došli u vezu s 
franjevcima u Podunavlju, koje je bilo 
opustošeno i nenapučene, pa su doznali ne 
samo da je aga u Podunavlju po<..lnošlj iviji, 
već da bi rado prio1io živalj iz Like da 
nastani opustošene krajeve Podunavlja. 
Nain1e, od naseljenosti je ovisio pribod 
ovih aga, pa j e nj ihova želja bila da sve 
pokrajine budu dobro razvijene i privred
no jače. 

D obivši privolu age u Podunavlj u, fran
j evci su pokrenuli naš svijet iz Like u Po

dunavlje da bi već i na taj način izbj egli 
odmazdi i teškon1 turskon1 zulumu bega 
Memibcgovića . 

I 10111 je prilikon1, tan10 negdje 1610. 
godine, kako to piše u opisu Ličkog 

sadžaka, iz Like pošlo u Podunavlje oko 
10.000 duša naših predaka, Bunjevaca. 

BUNJEVCI U PODUNAVLJU 

Pa tko je živio u Podunavlju prije nego što 
su se Bunjevci nastanili, jer netko je tu morao 
biti jer su i franjevci obitavali u Podunavlju i 
imali svoje samostane. A tvrdili smo da su ovi 
krajevi bili pusti, da je aga baš zato i dozvolio 
dese Bunjevci presele iz Like u ove krajeve. 

Podunvljeje bilo u sklopu Ugarske. Nesum
njivo je da su mnogi današnji gradovi, sela i 
pustare bile vlasništvo niadarskih velikaša. Ta
vankut, Subotica, Madaraš bili su u vlasništvu 
Hunyadi Janosa i njegovog mladeg brata, te 
kroz nasljedstva ili nove kraljevske dodjele u 
nasljedni posjed - fidd commissum - dodoše 
ovi krajevi u posjed Tčirok Balinta oko 1527. 
godine. No, tko se nastanjivao u tim krajevima? 
Da li Mađari ili l-Irvati i Srbi? Nesumnjivo da 
je tu bilo malo Madara, a· pogotovo za vrijeme 
turske vladavine 1542 - 1686. godine. Jer da 
nije tako, zašto bi temišvarsk.i grof K)n1zsi Pal 
nakon upada u Srbiju 1470. godine doveo sa 
sobom 50.000 Srba da nastane opustjele kraje
ve. Srbe je predvodio knez Pavao Branković. 

Da je već i u vremenu od XI-XVl stoljeća 
bilo mnogo slavena u Bačkoj i Banatu svjedoči 
baš današnja imena gradova, sela, naselja, pu
stara, rječica: Dač, Monoštor, Sonta, Sombor, 
Bajmok, Tavankut, Zabadtka- Supodizze-Su
botica (svi su korjeni riječi slavenski) Senta, 
Kanjiža, Moravica, Vrbas, Kula, Baja, te Palić, 
Ludoš, Krivaja, Križ-Kčiros, te da samo usput 
pomenemo i zapisana imena iz tog doba, kao 
pala1in Rade 1056., sudija Uroš 1092., palatin 
Bela 1156., vlastelin Uroš 1251. godine. 

A pojavu Hrvala na ovom rlu, naših Dalma
tinaca, možemo pratiti s godinom 1241., kada 
se madarski kralj Bela IV vraćao u Mađarsku 
nakon izbjeglištva u Da lmaciji, gdje je pobjegao 
ispred mongo ls ke najezde na M adarsku. 
Vraćajući se u Bumipeštu, poveo je sa sobom 
veliki broj Hrvata, koji su mu pomogli oko 
ponovne izgradnje porušene Budimpešte, a po
slije su imali vrlo vidnu ulogu u javnom životu 
Mađarske. Ne iznoscći drugo, samo da napo
menemo da je Hrvat sačinio prvu Mađarsku 
gramatiku. 

Dakle Dalmati naca je već bilo na tlu Podu
navlja kad su naši pooli u ove krajeve. To se vidi 
i po tome što je Stipan Prčić već 1595. odliko
van zbog hrabrosti, a p rema Analima, izdatim 
u Dakovu 1437. godine, u Bačkoj stanuju Raci 
šizma tici, tj. Hrvati i Srbi. l tu se kriju veze koje 
su omogućile Bunjevcima da napuste Liku i 
zulum bega Memibegovića. 

Nastavak u idućem broju 
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nunJEVAC PO nnRUDIRI 
Znao sam c.la Bunjcvnca in1ac.lc 

svakaki fela, al da imade Bunjeva
ca po narudLbi, to mi je štogod 
novo. Ta baš sam dosta proživio i 
doživio, al vako štogod? Jelo vile, 
kako bi to izgledalo c.la čovik, ajd 
još da je deran, al odraslo čovik, 
kaže danas mu je maler ova. a su
tra ona. Mož bit samo jedna, jel 
ova. jel ona a ne mož bit danas ova 
a sutra ona. Mater se ne <lobija po 
narud1bi, već po volji Božjoj. Tako 
smo po volj i Boljoj mi Hrvati-

BunJcvci naJvcćc plc1nc u llrval.i, 
kažedu ima nas skoro tri miliona. 

Razumim da kogod ne zna ko 
mu je n1ater. Jel nije imo od koga 
čut za nju, jel je bio usvojce. Tako 

je uvjk bilo. Bilo je Bunjevaca koji 
su „n1islili" da su madžarske krvi 
(uglavnom za vrime Ma<lžara), 
zvali smo i madžaroni. Bilo je tako 
koji su „mislili" da su srpske krvi 
(za vrimc Jugoslavije), zvali smo i 
radikali. A bilo je i oni zbunjeni 
koji nisu znali šta su i ko su, ko da 
su se, božcm prosti, sfrljokali s 
drveta. I eto to je smišno da od nas 
tri miliona imade j par ovaki koji 
ne znadu da su Hrvati.Alto je sve 
i razun1im, kako ne bi kad nam cilo 
vrime šcšcljovci trube da nismo 
Hrvatj, a još kad znamo da se osim 
Radio Beograda druge stanice 
teško vaćaju, onda nije ni za čudit. 

Al ne možem razumit one Bu
njcvcc po narudžbi. Do juče su bili 
Hrvati-Bunjevci, a danas su samo 
Bunjevci. To je ko kad bi ja kazo 

PETI TOČAI< 
Nije problem što je D. Ž. Markovlć 

ubijedio M . Markovića da je on istaknuti 
naučnlk i poznati društveno-politički 
radnik, nevolja je u tome što sn10 n1i u 

to i vjerovali. 
U Vojvodini jogurt u Britaniji viski a 

nije u pilanju Bracika. 
M. S. Vučinić u svojem „ bjltenu" pre

dlaže, naučno, da se umjesto križa, 
stručno, na toranj varoške kuće postavi 
sunce, i to po mogućnosti kalajisano. Jer 
to, kako je već jed nam rekao, mada 

nigdje nije zabiljcžcno, ponajbolje od
govara njegovoj suncokret ideologiji ko
joj po Iuden1 kazivanju vjeruje još od 
postanka zvijezdĐ, a što u planetorijun1u 
M.S.V. predstvalja boga Aresa. 

M. S. Mržnja 
forn1ira stranku 
M. S. Vukodlaka 
prijavite se ovih dana 
na teretnoj stanici 

K. fon Livča 

da od danas više nisam Ento Milo
danovjć, već samo Ento. Jelo bać 
Nikola Babić, dobar čovik, ko kruv 
kazo bi, čovik se lipo izjašnjavo ko 
Hrvat, lako se uvik i piso, sve do 
JUČC, odjcdared on više nije Hrvat, 
već samo Bunjevac, ne znamjeljoš 
Babić. Tako on ko kad čovik na
ruči novo ruvo, on obuko novo 
ime. Jcto to ne razumim. To je ka 
da mater minjaš. Mater se ne mož 
minjat, moš se volit, jcl ne volit, al 

minjat? 
Ti naručeni Bunjevcj, naručili 

su novo ime za našeg prisvitlog 
gospodina pokojnog Blaška Ra
jića. Zvali smo ga prisvitli, medu 
nama kad smo divanili znali smo i 
kasti „naš župnik". A sad udružili 
se „naručeni" i „radikali" i metnili 
bjstu gosp. Blaška Rajića da gledi 
u cjpelc Da-Uga i još ga prikrstili 
u popa. Srića da naš cinjeni 
svećenik Blaško Raj ić ne ustane 
od mrtvi, jcl kad bi vidio da je od 
svećenika posto pop, oma bi ga 
strefila kap. 

Ljpo je kad čovik napravi odilo 
po narudžbi, al kad se po narudžbi 
čovik odrckne svog roda, e onda 
više i nije čovik. 

bać Ento 

VRABAC I lRSTR 
Zavirio vrabac u laščije gnijezdo da 

pozdravi scsi ru lastavicu: ,,Zdravo da si mi
la sestro lasto! BĐš sam Le rad bio vidjeti!" 
-,, Svrati 111i u goste, primam te kao brata 
svoga." Sutradan reče vrabac lastavici: 
„1'voje je gnijezdo baš ugodno, a vidiš sele 
za nas dvoje je premalena. Dobro bi bilo 

da se ti odseliš." 
Zalud je kukala lasta, vrabac ju je izgo-

nio. 
Sila neće da za pravdu znade. 
(Svaka sličnost sa današnjim 

ptičicama j e slučajna i nenamjerna) 
Bunjcvačka narodna pripovitka 

1 
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OTVOREno PISMO 

D,. BOŠl<U l(OVAČEVIĆU 
Dragi Boško! 
Slučajno sam došao do tvog „separata" ko

jcgsi napisao i potpisa o tj. podnio na Europskoj 
konferenciji manjina "Manjine i demokratija" 
koja je bila održana u Subotici, na tzv, ,,Otvo
renom univerzitetu" od 5. do 7. lipnja 1992. 
Tvoj „naučni separac" nosi naslov „SUBOTI
CA - NJOM SAMOM'' a u podnaslovu „Pre
gled nacionalne strukture Subotice u raznim 
godinama/procentuaJnof'. Ne ulazeći u tvoja 
znascvena razmatranja koja si izneo u pomenu
lom separalu, osvrnuo bih se samo na cvoju 
s1atis1ičku tabelu, koja uzgred vrvi od neločnih 

podataka. i u ovom cvom primjeru možemo 
izreći onu slaru kovanicu „Da jestacistika skup 
netočnih podataka" u čemu si li pravi majstor i 
doktor. 

Prije svega nije točan tvoj podatak o prvom 
popisu stanovništva u Subo1ici gdje pogrešno 
navodiš godinu popisa (1790) dok je prava go
dina u kojoj je popis obavijen 1788. 

Nadalje, u drugoj cabeli godine popisa po
geršno si naveo ukupan broj stanovnika ta
dašnje Subotice, za više od 9.385 stanovnika. U 
tvom pregledu navodiš da je 1890. godine u 
Subotici živjelo 82.122 stanovnika, dok je pravi 
podatak po gore navedenim izvorima 72.737, 
(Razlika iznosi 9.385.) Treći „lapsus" pojavlju
je se u lrećoj tabeli godine popisa. Ti navodiš 
da je popis u staroj Jugoslaviji između dva rata 
bio 1926. godine, dok je točna godina državnog 
popisa bila tek 1934. godine, tj . punih 8 godina 
kasnije. 

Mene je polom najviše naljutila okolnost i 
činjenički navod iz tvojih tabela u kojima dece
dirano tvrdiš da 1790. god. (točnije 1788. god.) 

da u Subotici nije bilo 1-lrvata-Bunjevaca, već 
samo Srba i to čak 85%, što nikada nije bilo 
točno, niti će to ikada biti u Subotici dokle god 
postojeća populacija stanovništva obitava u 
ovom gradu. (Ne isključujem nasilnu koloniza
ciju, jer u ovoj zen!lji je sve moguće, pa čak i 
tal..-ve drastične promjene nacionalne srukture 
stanovniš1va u pojedinim gradovima i naseljima 
što posljednji primjeri nasilnog iseljavanja 
Hrvala u Srijemu to i potvrđuju. Novi Slanka
men, Hrtkovci, Beška i dr.) 

Bil će ipak daje u tih85% Srba, obuhvaćeno 
na primjer i jedno 80% Hrvata-Bunjevaca, jer 
je nelogično da se tako veliki procenat Srba sa 
ovih prostora izgubio u poslednjih 200. odno
sno 100, godina, imajući u vidu da je Srba u 
Subotici po posljednjem popisu stanovništva 
koji je objavljen 1991. god. bilo 14,9%. 

No, ovo još nije onaj pravi „crni biser", jer 
u tabeli iz 1890. god. sam navodiš da je Srba u 
Subotici, bilo svega 3%, dok za nas „Bunjevce", 
nedaj bože da bi spomenio kojim slučajemi 
Hrvate, navodiš da nas je bilo cca40%. Nisam 
još u životu vidio veći šlamperaj od ovog podat
ka. Zaboga, nema CCA, il i je to 40% ili je to 
40,5% ili je to 40,9% itd., ili-ili, nema CCA, ili 
je nešto crno ili je bijelo, trećeg nema. 

Kod ove labele si sam sebi „skočio u usta " i 
demantirao samog sebe iz prethodne tabele iz 
1790. godine, u kojoj nas Hravte-Bunjevce, 
uopće ne spominješ. Za tebe Hrvati-Bunjevci 
u ovom gradu nisu postojali sve do 1926. godine 
(Pogrešan uzgred navod godine popisa) tako da 
se Bunjevci a ne i Hrvati pojavljuju po tvom 
mišljenju tek kod popisa iz 1981. godine. 

Po tebi proizilazi da su Hrvati-Bunjevci 
„pali sa neba" tek 1981. godine a da smo prije 
toga bili negdje na Marsu, što je naravno ordi
narna laž i falsifikat,jer i sam znaš da se na ovim 
prostorima Hrvati-Bunjevci iz Dalmacije ja
vljaju tj. od tzv. ,,Zlatne bule" Bele TV pa neće 
baš bili da smo „vanzemaljci". 

U tabeli za 1981. godinu, kada je bio oba
vijen popis stanovništva za SFRJ, gdje si ta
koder zaboravio nas Hrvate, iako nas po tom 
popisu ima, tj . bilo 32.589 uz napomenu da te 
godine Bunjevci nisu posebno iskazivani, iako 
se Li uporno trudiš i podmećeš neki podatak, 
koji ne znam iz kojeg si rukava izvukao, da je te 
te godine (1981.) bilo samo 27% po tebi samo 
tzv. ,,Bunjevaca". Jedino nemam primjedbu na 
tvoju posljednju tabelu koja tretira podatke iz 
popisa stanovništva iz 1991. godine, vjerojatno 
li se učinilo da tu nemaš šanse za kombinacije 
pa si ipak točno naveo podatke za sve nacional
nosti koje žive u općini Subotica, jer su podaci 
još i suviše svježi pa ih nemožeš „obraditi" na 
tebi svojstven način. 

Moguće je da su nas statističari bivše Au
stro-Ugarske pogrešno obrađivali i trpali u isti 
koš sa Dalmatima, Ilirima, Bunjevcima, Šokci
ma i sličnim regionalnim obilježjima, što sve 
predstavlja Hrvate koji nastanjuju ove prostore 
još od pamtivijeka. 

Što reći na kraju o ovom tvom „plagijatu"? 
Ništa sem da u ovom serviranju ima nekih mut
nih poruka i ciljeva koji su na sreću „pročitani" 
i ne mogu proći u iole znanstvenoj raspravi i 
kritici ove statističke problematike. 

Grgo Bačlija 

ZAR SE RE MOŽE BOlJE? 
Poštovana redakcija, 
Javljam se iz Tavankuta, iz hravatskog 

mjesta u kome DSHV nema niti jednog 
jedinog odbornika u Skupštini općine Su
botica. Kako je to moguće i tko je za to 
kriv!? 

Na ovo me je pismo potaknula pismo 
Mjesne organizacije boraca u Tavankutu 
objavljena u „Subotičkim novinama" 24. 
srpnja 1992. g. Pismo me je u cjelini iritira
lo ( na žalost nemam ga sad pred sobom te 
ga ne mogu citirati) ali se u jednom slažem 
sa borcinJa: besmislena je okrivljivati za 
neuspjeh na izborima razgovora u četiri 
oka sa Tavankućanima. Ja odavno ne 
znam ni za jedan takav primjer, ali znam 
mnoge ljude koji su sasvim j asno dali svoj 
glas DŠS-u. A za to je kriv sam DSI-IV! Ja 
znam da je predizborna kampanja bila 
veoma kratka, ali zar vi doista niste mogli 
održati niti jedan skup u Tavankutu da 
biste ljudima predstavili svoje pravo ja? 
Zar je odborničko mjesto (ili mjesta) iz 

Tavankuta Lako beznačajno? I možete za
misliti kako se osjećaju nacionalno svjesni 
Hrvati nakon što je „san1ostalni privred
nik" iz redova DŠS-a pobijedio intelekt ual
ca iz DSl·IV-a „ogromnom većinom", 
kako to kažu borci (u stvari većina nije bila 
ogromna, ali to uopće ne tješi). 

Pismo boraca san1 ipak citirao, ali to je 
samo jedan istaknuti fragment koji mi je 
ostao u sjećanju. Dakle,akovećdosad nije 
održan skup DSHV u Tavankutu, nije li 
vrijeme da ga održile tim prije što se naja
viju ju novi izbori? Pokažimo Tavan
kućanima da DSI-IV nije nikakva 
teroristička organizacija, kakvom je često 
predstavlja na! 

Još nešto u vezi sa liston1. Prošli broj 
(dvobroj) rnc je zapanjio i neprijatno izne
nadio. Ne sadržajem, već brojem štampar
skih grešaka. Bojim se da ih j oš nikad 
nisam toliko vidio na j ednom mjestu. 
Možete li i oko toga nešto promijeniti? 

I za kraj, da kažem da Hrvati u Tavao
kutu nisu prestali postojati nakon pobjede 

V 

izdajničke BSS. lIKPD „Matija Gubec" 
još uvijek radi! Svi oni podržavaju vaš rad, 
a među njima sam i ja. 

P.V. 

I mi smo svjesni svojih propu
sta. Već će sljedeći izbori biti pri
goda da u kampanji posjetimo 
Tavankut i razgovaramo sa svima 
koji bi to htjeli. 

Vjerovatno znate da ""Glas" 
izlazi u veoma teškim uvjetima, ali 
trudićcmo se da grešaka na koje 
upozoravate bude što manje. 

Hvala na krilici. 
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I KnmEn JE ČUO 
0EfflOJ 

Vla<l in1iru Srebrovu 

.. . 
vr1Jeme Je ovo 
kada se i smrt 
dolaska svoga stidi 

. . . 
OVO JC vrtJeme 
kada ni barbara 
pravih više nema . . . 
vnJeme Je ovo 
kada gradove na svoj način 
rukama masnim misle 
neki iznutra uzalud 
prevareni izmučeni izdati 
negdje već davno razrušeni 
i od sebe zaboravljeni ljudi 

. . . 
vr1Jeme Je ovo 
kada je bolje stradati nego mrziti 
bolje strahovati nego strašiti 
omrznut biti samo ne mrziti 

. . . 
ovo JC vr1Jeme 
kada riječi u srcu razapete 
bolesno u grlu žute i krvare 
i puni mučnine čekaju 
kako bi jednom 
nekom dalekom dragom bliskom 
na neka nova usta 
na neka druga usta 
umjesto nas reći mogla 
oprosti , 
nas tamo bilo i nije 
u nas su ušle neke mrtve duše 
neki mržnjom stvoreni (ljudi) 
vrijeme je ovo kada se i smrt 
dolaska svoga srami 
jer je tog jutra i drvo reklo 
oprosti nemoj 
a kamen pito zašto? 
samo je ruka 
krvavo sama ruka 

V 

rekla .. Z ! 

Vojislav Sekelj 

Čitajtc, populatizi raj lc i širi te 
'"'Glas ravnice". Biće i to skroman 
doprinos za predstojeće izbore. A 
izbori su pred nama. Treba birati a 
ne glasati samo. Budućnos t tada 
neće biti izvjesno neizmjerno duga 

i prazna. Učinimo da nam se sa
dašnjos t dogodi ovdje i sada. Da 
bude puna i bogata, znojem, znan
jem, radom i suživotom. Imamo na 
to pravo. Izadimo na izbore, biraj
mo slobodno i sa ubjedenjem. Ka
ko bi prošlost jednom mogla sa 
ponosom mogla govoriti o nama. 

OSLOBODIMO VOJVODINU 
DEMOKRACIJOM! 

lf :t=@::::~:t=:=:;:::::=:t,::{:;:::;:}:{:::::::::::t::::=:=:::=:::::::::::::::::::t::::::::t::::}t:~;::~t::=::::::::: I I 
Pisma čitalaca su nam draga i 

dragocjen a: kri tizi r aj te, pre
dlaži te, hvalite i suradujte sa na
ma. Ali Vas molimo da di ljina 
Vaših tekstova ne bude veća od 
dvije kucane kartice. Takode mo
limo čitaoce i suradnike koji nam 
šalju dopise da redakciji dostave 

. . . . 
svoJe puno ime 1 prezime, u su-
protnom tekstove ne objavljuje
mo. Jasno, ukoliko netko želi 
ostati anoniman, treba da u dopisu 
naznači i predloži svoj pseudonim. 

0w ĆE ,..; 6/Ti 
N"31lolji iNTElfJDV DOSIIĐ, 

NE l VIV.A SE 3A MiLi :,AH/\ !! ! 

GLAS RAVNICE, broj 21 

o,nnov1mn 
IUBOTIĆKE 

PODRUŽRICE 

Pozivaju se članovi subotičke 
podružnice DSHV-a kao i njeni 
sipati~ ri ~a ~ 6kupeu prostori-

• •.• ·,• • .i .. •.· ·•· 

ja~ 11"BuhJey,a~~og kola~ svakog 
četvrtaka u zb sati kako b1 došli 

·.- ,::: ,;. • • • • . • • • . • ; . f' 

<!? povih/ inforftiac1ja te .zaJed-
. ~}čki pto4.isk..utfrale aktualne te~ 
:::,:,me;:::::·:,;:::.; .. ::::::;::.::{:.::::::=: ::; ,.,: =:::: =:: .; 
:=., /: s:uo&titka',_ .. ®ruž.ri.ihfDSHV 
,:· = ·\f >} · \f' =}' ,.,=,::::,f \r =r ,-: ,-= ,,,: ,=:: ·-· · 
:::::· -·:::- -:·.·.·::::-:-..- -~::::: --~-::::::- I::·~· -:::::. ·.·:-;-:,:- .·.·.·. :-· ·.· 

Zahvaljujem se svim sponzori
ma ""Glasa Ravnice" na novčanim 
prilozima uz čiju pomoć uspjeva
mo tiska ti naš zajednički list. 
Većina sponzora želi ostati ano
nimna iz razumljivih razloga, na
damo se boljim vremenima kada 
ćemo moći sa ponosom i bez bojazni 
objavljivati imena dobročinitelja. 

:,r,ušAJTE OAI · :-. •'. 
. , 

. ftJBOTOfll _:.: :\-: .. ::· 
.. ~ . 

:,= Hrvatski radio emitira svake ~u
bote od 2.1 ,05 do 21,30 eyiisiju 
Hrvatima u .,.Stijemu, Banatu i 
Bačkoj. Slušajte našu radjo emi$iju 
na srednjem valu,594 ili 1125.,KHz. 

.·.: 

, --

GW\S RAVNTCE ~G)asi.lo Dernokra1skogsaveza Ilrvata u Vojvodini ~.Rav.natelj;Vojislav Sekalj; Glavni i odgOYOrni urednik: mr 
Ivan PoljakOYit; Izdi,ie: DSHV; 24000 Subotica~ liri cara Jovana Nenada lS/III; tel./fax::: (024) Sl-348; Žiro račun:: 66600-<>78'~9027 

SDK Subolica, List je registriran: kod Pokrajins~k!g sČkrctarijata 1.a informacije pod br. 651-85/90 "Glas ravnice~ izlazi 15. u mjesecu. 
Godiš'nja pretplata je potuvijednost 10DM. za inozemstvo 1 SOM. Cjenik reklamnog proglora: cijela strana 5000. din.; pojedinični mali 

oglasi 100 din. do·2S riječi svaka dalja rij~č 100 dln, 
Slog: "Pline", Subotia\. TiMk: "Globus", S'1hotka. 




